
16. roč. – 4/2006 Cena 5 Kč

V občasníku najdete upozornění
pro včelaře. Také se dovíte, jak nás

reprezentovaly mažoretky, nepřehledněte pozvánku na lampionový průvod 27. září.
Ještě něco z historie Rychaltic. Malý rozhovor na aktuální téma jsme vedli s harfistkou

Ivanou Dohnalovou. Jaký byl 13. ročník Mezinárodního hud. festivalu Janáčkovy Hukvaldy.
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Mlýnek pod Fojťáky
Uprostřed zelených luk
obklopen hložím a trnkami
krčí se ve stráni rytíř bez bázně a hany.
V lopatkách mu dozněla dávno píseň veselá.
Odešli mleči a dozněl skřípot soukolí,
jen vzpomínka malá v srdci zabolí.

ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd eeee mmmm
I toto číslo uvádí verše pana Miroslava Kuchaře z Hukvald. Na prvních stránkách 4. čísla

Hukvaldského občasníku jsou informace o dění v obci a usnesení z 18. jednání zastupitel-
stva obce. Najdete zde také upozornění pro včelaře, zprávu pro volební strany a volební
uskupení pro komunální volby.

Základní škola seznamuje s výsledky práce za 2. pololetí uplynulého školního roku i s or-
ganizací následujícího školního roku. Také se dovíte, jak nás reprezentovaly mažoretky, jaké
je soužití školy a obyvatel domu s pečovatelskou službou. a jaké nové knihy byly zakoupeny
do obecní knihovny. Nepřehledněte pozvánku na lampionový průvod 27. září.

Ještě něco z historie Rychaltic a také z jejich současnosti najdete v obvyklé rubrice Minu-
lost a přítomnost.

Malý rozhovor na aktuální téma jsme vedli s harfistkou Ivanou Dohnalovou, která účin-
kovala na letošním festivalu Janáčkovy Hukvaldy. 

O tom, jaký byl 13. ročník Mezinárodního hudebního festivalu Janáčkovy Hukvaldy, se
můžete dočíst v příspěvku ředitele festivalu MUDr. Jaroslava Slaného. Nechybí informace
o dalších kulturních akcích a pozvání na výstavu portrétů a soch osobností malíře Antoní-
na Kroči seniora a sochaře Antonína Kroči juniora.

V rubrice Sport se píše o tom, jak pro naše mužstvo dopadly Středoevropské fotbalové hry,
také o tenisových turnajích i akcích našich turistů, zájemci o fotbal zde najdou rozpis pod-
zimních utkání v kopané. O výsledcích krajské soutěže v hasičském sportu napsala Lenka
Rožnovská.

Kronikář Jan Smolík zapsal v kronice vzpomínky dolnosklenovských pamětníků na chy-
tání generála Klapky v roce 1866 a redakce toto vyprávění zařadila do Kalendária. Pokra-
čuje seriál o významu křestních jmen, a to v červencovém a srpnovém kalendáři. Přinášíme
také tip na dovolenou v exotické krajině.

Redakce

Investiční činnost
a údržba obecního
majetku

Koncem měsíce června 2006 byla do-
davatelem prací předána dokončená
stavba chodníku pro pěší v Dolním Skle-

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee nově včetně ostatních objektů a zahájeno
kolaudační řízení na tyto stavby. Všechny
objekty byly po dokončení geometricky
zaměřeny a následně vloženy do katastru
nemovitostí. Celkem se zde jedná o pět
kolaudací jednotlivých staveb, a to: vý-
stavba chodníku pro pěší I a chodníku
pro pěší II, autobusový přístřešek u ZŠ LJ,
autobusový záliv a zastávka „u dvora“
v Rychalticích.

V souvislosti s pokládkou nového ko-
berce na okresní silnici přes obec byl také



ky, kontrole monitoringu skládky (naklá-
dání s průsakovými a podzemními voda-
mi) neshledala inspekce nedostatky ani
porušení příslušného zákona.

Ladislav Foldyna, místostarosta

Přehled přijatých
usnesení
z 18. zasedání
zastupitelstva obce
Hukvaldy
dne 25. 7. 2006 
18/272 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje program 18. zasedání zastupi-
telstva obce Hukvaldy v tomto znění:

1. Kontrola usnesení.
2. Zpráva o činnosti rady obce Hukvaldy.
3. Prodeje a převody nemovitostí.
4. Plnění rozpočtu obce Hukvaldy

k 30. 6. 2006.
5. Rozpočtové opatření č. 2/2006.
6. Závěrečný účet Sdružení měst a obcí

povodí Ondřejnice za rok 2005.
7. Různé: — stanovení počtu členů za-

stupitelstva obce Hukval-
dy pro příští volební ob-
dobí

— informace o investiční vý-
stavbě v obci Hukvaldy

— informace o hospodaření
v obecním lese

— zpráva o provedené kon-
trole ČIŽP — odpadní
vody

8. Diskuse. 9:0:0

18/273 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí zprávu o činnosti rady
obce Hukvaldy za uplynulé období od
10. 5. 2006 do 11. 7. 2006. 9:0:0

18/274 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje prodej pozemku parc. č. 1589
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opraven výstupní záliv u základní školy,
což jistě přispělo ke zlepšení vzhledu této
části obce.

V průběhu měsíce června byl dokon-
čen projekt „Jednotného komunikačního
stylu“, jehož součástí jsou nové interne-
tové stránky obce Hukvaldy. Na těchto
nových stránkách dostanou občané in-
formace o naší obci i jejím širokém okolí. 

Zrealizován byl také projekt „Orientač-
ně-informační systém pro Obec Hukval-
dy“, jehož cílem je lepší orientace obča-
nů i návštěvníků naší obce. Celkem bylo
nainstalováno 81 ks informačních tabulí
a směrníků. Na základě požadavků míst-
ních podnikatelů bude tento systém dále
rozšířen, a to po následném schválení na
MěstÚ a dopravním inspektorátu Frý-
dek–Místek.

V současné době probíhá územní říze-
ní na přístupové chodníky k lávkám pro
pěší a místní komunikace „Laník — Stra-
koš“ v Rychalticích. Zhotovitel, firma
Slabý z Brušperku, počítá s jejich realiza-
cí v druhé polovině měsíce září 2006. Zá-
měrem obce je oprava fasády márnice na
hukvaldském hřbitově. U projektu „Sta-
vební úpravy školní kuchyně“ proběhlo
výběrové řízení na dodavatele prací, ale
ze tří přihlášených zájemců nebyl vybrán
žádný  zhotovitel, a to pro celkové nákla-
dy na provedení díla, které neodpovídaly
rozpočtu.

Česká inspekce životního prostředí OI
OOV Ostrava provedla dne 20. června
2006 v naší obci kontrolu vypouštění od-
padních vod. Byly předloženy požadova-
né doklady a povolení k vypouštění od-
padních vod z kanalizačních výpustí
v obci Hukvaldy. Po následné kontrole
dokumentů a také devíti výustí nebyly ze
strany inspekce shledány závady a poru-
šení zákona č. 254/2001 Sb.

Další kontrolu spojenou s místním šet-
řením provedla ČIŽP Ostrava, oddělení
odpadového hospodářství dne 28. čer-
vence. Kontrola se zaměřila na nakládání
s odpady v naší obci dle zákona č.
185/2001 Sb. Po předložení požadova-
ných dokladů a následné kontrole sklád-
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o výměře 163 m2 na k. ú. Rychaltice p.
ing. Bronislavu Petrovi, Hukvaldy, část
Rychaltice 52 za cenu 28 Kč + náklady
spojené s prodejem pozemku. 9:0:0

18/275 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje přijetí daru — částí pozemku
parc. č. 1211, ostatní komunikace o vý-
měře 1517 m2 na k. ú. Sklenov od:
Františka Konvičky,
Hukvaldy 77 2/44
Břetislava Michálka,
Hukvaldy 174 4/44
Jany a Milana Pernicových,
Osikova 7, Brno 2/44
Františka a Heleny Konvičkových,
Hukvaldy 77 2/44
Dagmar a Lubomíra Drlíkových,
Hukvaldy 156 2/44
Ivany a Lubomíra Brunclíkových,
Hukvaldy 73 4/44.
9:0:0

18/276 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje přijetí daru — pozemků parc.č.
321/4 ostatní plocha — ostatní komuni-
kace o výměře 16 m2, parc. č. 457/6 orná
půda o výměře 186 m2 a parc. č. 1575
ostatní plocha-ostatní komunikace o vý-
měře 103 m2 vše na k. ú. Rychaltice od
paní Jany Pěluchové, Dolní Sklenov 52,
Hukvaldy a paní Marty Rekové Rychaltice
19, Hukvaldy. 9:0:0

18/277 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje přijetí daru — pozemku parc. č.
417/3 díl a) o výměře 11 m2 trvalý travna-
tý porost na k. ú. Rychaltice od p. Oldři-
cha Laníka, Rychaltice 91. 9:0:0

18/278 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje koupi pozemku parc. č. 417/5
díl b) o výměře 27 m2 zahrada na k. ú. Ry-
chaltice za cenu 50 Kč m2 od p. Marty
Matulové, Rychaltice 199, Hukvaldy, Jany
Dlouhé, Družstevní 821, Brušperk, a To-
máše Matuly, Pionýrů 1513 Příbor. 9:0:0

18/279 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
schvaluje rozpočtové opatření č. 2/2006.
Rozpočtovým opatřením dojde k navýše-
ní příjmů a výdajů o 265 100 Kč. Po této

úpravě bude na straně příjmů 21 035 700
Kč a na straně výdajů 26 762 700 Kč. 8:0:1

18/280 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí Závěrečný účet Sdružení
měst a obcí povodí Ondřejnice za rok
2005. 9:0:0

18/281 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
stanovuje dle § 67, 68 zák. 128/2000 Sb;
o obcích počet členů zastupitelstva obce
Hukvaldy na volební období 2006—2010
v počtu 15. 9:0:0

18/282 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí informaci o výstavbě
v obci Hukvaldy za období od 10. 5. 2006.
8:0:1

18/283 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí informaci o hospodaření
v obecním lese v roce 2006. 8:1:0

18/284 Zastupitelstvo obce Hukvaldy
bere na vědomí Zprávu České inspekce
životního prostředí o provedené kontrole
dne 20. 6. 2006 — vypouštění odpadních
vod. 9:0:0

Projednáno bez přijatého usnesení:
— Zastupitelstvo obce Hukvaldy bere na

vědomí informaci o plnění rozpočtu
obce Hukvaldy k 30. 6. 2006. 7:0:2.

— Zastupitelstvo obce Hukvaldy schva-
luje zrušení vysílání TA 3 v obecním
integrovaném informačním systému
Hukvaldy z důvodu vysílání porno-
grafických pořadů. 2:1:5.

V Hukvaldech 26. 7. 2006
Ing. Ladislav Foldyna Petr Sobotík
místostarosta starosta



rrrrHukvaldsk˘ obãasník 6

Zjistili jsme, zeptali
jsme se

V pátek 14. července byla slavnostně
předána do užívání komunikace pro pěší
— chodník — v místní části Dolní Skle-
nov. Spolu s ní byla také opravena okres-
ní silnice z Rychaltic až po křižovatku
pod Hukvaldským kopcem, byl vybudo-
ván nový autobusový záliv u „dvora“
v Rychalticích a autobusová zastávka
u základní školy. Ta byla místem, kde se
k malé slavnosti sešli představitelé obce,
hosté i občané. Ředitel Lesostaveb Frý-
dek–Místek, které vybudovaly chodníky,
a prezident společnosti Dopravní stavby
Ostrava, a. s., která opravila silnici, odha-
lili pamětní desku na kameni umístěném
při čekárně na zastávce u školy. Chodník
byl pořízen za více než 4,7 mil korun za
finančního přispění Evropské unie. Ko-
laudace proběhla 30. června.

V sobotu 15. července navštívila Hu-
kvaldy v doprovodu ředitel Protokolu
Jindřicha Forejta patronka letošního roč-
níku Mezinárodního hudebního festivalu
Janáčkovy Hukvaldy, první dáma České
republiky paní Livia Klausová. Byla pří-
tomna koncertu harfistky Ivany Dohna-
lové a houslisty Jakuba Černohorského.
Do hradní motty ji doprovodil starosta
Hukvald pan Petr Sobotík a ředitel festi-
valu pan MUDr. Jaroslav Slaný. Oba ji sr-
dečně přivítali a poděkovali za přízeň
projevovanou Hukvaldům a za podporu
festivalu každoročním převzetím záštity
nad ním. Paní Klausová vyslovila potěše-
ní z pozvání i návštěvy naší obce, kterou
si velmi oblíbila. Jako výraz díků jí byl
předán obraz akademického malíře An-
tonína Kroči s námětem z Hukvald (po
dobu koncertu byl vystaven na pódiu).
Paní Klausová se také setkala s oběma
mladými umělci. Kytici, kterou paní

Klausovou představitelé Fondu i obce
uvítali, uvázala z různých, i exotických,
květin paní ing. Alžběta Matulová ze za-
hradnictví v Rychalticích. Nebyla to první
kytice, kterou paní inženýrka Matulová
pro paní Klausovou připravila.

Paní Livia Klausová navštívila také ate-
liér Antonína Kroči a neformálně se set-
kala s ženami z klubu seniorů, ke kterým
má velmi přátelský vztah. Vzpomínalo se
i na to, jak s nimi před několika lety pekla
oblíbené hukvaldské koláčky. Byla také
poblahopřát paní Boženě Sobotíkové
k jejímu životnímu jubileu.

Součástí předání nového chodníku byl
i nový informační systém. Celkem bylo
v první etapě instalováno 81 tabulek,
první dvě velké, které upozorňují, že se
přijíždí do rodiště Leoše Janáčka, jsou
umístěny na silnici I/48 ve směru od
Místku i od Příbora. Hnědé s bílým pís-
mem označují instituce, pamětihodnosti,
zajímavá místa, bílé s černými nápisy in-
formují o prodejnách, restauracích, pro-
vozovnách, opravnách apod. Zároveň
byla i na místech s nebezpečným výjez-
dem z místní komunikace na okresní sil-
nici umístěna zrcadla (zatím jsou čtyři).
Pořízení těchto směrovek i zrcadel stálo
cca 300 tis. Kč, a to z rozpočtu obce

V obecním lese bylo vytěženo 67 m3

dřevní hmoty v hodnotě 70 533 Kč. Dal-
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ších cca 60 m3 bude ještě firmou Dvořák,
která těžební práce v lese provádí, dotě-
ženo. Hospodaření je průběžné kontrolo-
váno lesním hospodářem. Vyrovnaná je
i úhrada škody, která vznikla v loňském
roce chybným zatříděním vytěžené dřev-
ní hmoty.

Na vybudování přístupových chodníků
k lávkám za ateliérem Antonína Kroči,
u pana Konečného a u bývalého koupa-
liště obec dostala dotaci 198 tis. Kč, cel-
kové náklady by měly být cca 470 tis. Kč. 

Český rozhlas Ostrava vysílal v pořadu
Křížem krajem reportáž o Hukvaldech.
Paní redaktorka své poznávání Hukvald
začala v informačním centru, kde paní
Čajánková posluchačům připomenula,
že budova, v níž je umístěno „Íčko“, je zá-
roveň místem, kde stávala původní rodná
škola Leoše Janáčka. Dnes je tam i pa-
mětní síň tohoto slavného hukvaldského
rodáka a galerie, kde je v současné době
možno shlédnout výstavu Františka Ho-
donského staršího. Putování pokračovalo
oborou k pomníčku Lišky Bystroušky
a setkáním se správcem obory Milanem
Koutným. Ten povyprávěl její historii
a uvedl i současná čísla o stavu zvěře.
V mikrofonu bylo slyšet pomlaskávání di-
vočáka Adama, který si prý pochutnával
na obědě pana oborníka. Na hradě se
paní redaktorky ujal kastelán Miroslav
Holiš. Historie hradu i pověsti o něm,
třeba ta o zazděném preclíkáři nebo Hú-
kalkách, byly zajímavým povídáním.
V podhradí u domku čp. 79 na Podoboří
pan Dohnal, správce Památníku Leoše
Janáčka, ukázal, kam Janáček rád chodí-
val na procházku — byla to Babí hůra
s lavičkou naproti domku. Druhým Ja-
náčkovým oblíbeným místem byla pak
lavička pod jabloní u domku, odkud nao-
pak viděl na svou milovanou Babí hůru,
na níž měl svůj les.

Informace
pro včelaře

Do 30. září musí být podle metodické-
ho návodu vloženy na dna úlů podložky.
Podzimní léčení včelstev je třeba provést
3× přípravkem VARIDOL (FUM) v období
od 10. října do 31. prosince 2006. Ve včel-
stvech nesmí být při druhém a třetím
ošetření zavíčkovaný včelí plod. Doporu-
čené intervaly mezi ošetřeními jsou 14—
21 dní. Před každým ošetřením nutno
podložky očistit. Po třetím ošetření se do-
poručuje omést podložku po sedmi
dnech. Vzorky měli odevzdejte k odeslání
na vyšetření do 17. února 2007 na adrese
(Petr Bujnoch, D. Sklenov 100).

Petr Bujnoch

Volby
do zastupitelstva —
předvolební kampaň

Prezident republiky stanovil jejich ter-
mín na pátek 20. a sobotu 21. října.
Vzhledem k tomu, že vydání čísla 5/2006
Hukvaldského občasníku připadlo až po
volbách, rozhodla rada obce vydat Hu-
kvaldský občasník Speciál, který bude
určen pouze pro předvolební agitaci
všech volebních subjektů. Na základě
usnesení 74/1683 ze 74. jednání rady
obce dne 21. 3. 2006 je určen rozsah přís-
pěvků jednotlivých volebních stran
a uskupení a rovněž to, že jejich zveřejně-
ní je bezplatné. Dodané příspěvky dle roz-
hodnutí rady obce by měly být maximálně
na dvě stránky strojopisu nebo textu z po-
čítače formátu A4. Uzávěrka Hukvaldské-
ho občasníku Speciál bude 22. září. Do té
doby lze zaslat své příspěvky na obecní
úřad nebo přímo redakční radě. 
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Hukvaldský občasník číslo 5/2006

vyjde v obvyklém termínu koncem října. 
Redakce

Cestovní doklady
V souvislosti s nabytím účinností záko-

na 136/2006 Sb;, kterým se mění některé
zákony na úseku cestovních dokladů,
bude možné na Obecním úřadě Hukval-
dy nadále podávat žádosti o cestovní pas
pro děti do 5 let. Tyto pasy nebudou ob-
sahovat strojově čitelné údaje a jejich
platnost bude 1 rok. Správní poplatek
činí 50 Kč. K podání žádosti je třeba dolo-
žit státní občanství České republiky, to

znamená, že pokud se bude u těchto děti
jednat o první pas, bude nutné nejdřív
vyřídit osvědčení o státním občanství. Na
obecním úřadě bude možné vyřídit i pasy
tzv. „rychlovky“, pokud termín jejich vy-
hotovení nebude kratší než 7 dnů. Připo-
mínáme, že k vyřízení pasů — „rychlo-
vek“ — je potřeba dodat 2 fotografie,
správní poplatek činí 1000 Kč pro žadate-
le starší 5 let a mladší 15 let a 1500 Kč pro
žadatelé starší 15 let. Doba platnosti
těchto pasů je 6 měsíců. 

Žádosti o vydání běžných pasů, tzn. se
strojově čitelnými údaji, lze podávat
pouze na úřadech s rozšířenou působ-
ností v místě trvalého pobytu žadatele.
Pro občany obce Hukvaldy to je ve Frýd-
ku–Místku (budova bývalého okresního
úřadu). Toto vše platí od 1. 9. 2006.

Marta Sobotíková

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll

Hodnocení prospěchu a chování
za 2. pololetí školního roku 2005/2006

Klasifikace:
Průměr školy: 1,51
Nejlepší průměr: 1. ročník 1,15
Nejhorší průměr: 5. ročník 1,84
Zameškané hodiny — průměr na jednoho žáka: 46 
Neomluvené: 00
Nejmenší počet zameškaných hodin: 2. ročník průměr: 26,9
Největší počet zameškaných hodin: 9. ročník průměr: 69,7 

Výsledky klasifikace: počty žáků

třída samé jedničky vyznamenání dostateční nedostateční
1. 9 9 1 0
2. 6 7 0 0
3. 6 6 1 0
4. 5 4 3 0
5. 0 2 3 0
6. 0 6 0 0
7. 1 2 0 0
8. 1 4 7 0
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9. 0 8 5 0

Celkem 28 48 20 0

Chování: počty žáků

Třída pochvala napomenutí důtka pochvala důtka snížený 
TU TU TU ŘŠ ŘŠ stupeň

1. 7 0 0 3 0 0
2. 3 0 0 5 0 0
3. 1 1 0 3 0 0
4. 0 0 0 0 0 0
5. 1 0 0 4 0 0
6. 2 0 0 2 0 0
7. 0 0 0 1 0 0
8. 0 0 1 3 0 0
9. 1 0 0 1 0 0

Celkem 15 1 1 22 0 0

Zapojení dětí do mimoškolní činnosti:

Nepovinný Počet žáků 1. st. 2. st. Kroužek Počet žáků 1. st. 2. st.
předm.
Náboženství 25 18 7 Florbal 33 19 14
Kroužek Počet žáků 1. st. 2. st. Lašánek 34 31 3
Metoda dobr. 23 23 0 Mažoretky 22 16 6
startu
Informatika I. 10 7 3 Angličtina 11 11 0
Tenis 17 9 8 Šachy 13 13 0
Šikovné ruce 8 8 0 Gymnastika 8 8 0
Zdravotník 6 0 6 Volejbal 1 0 1
Dechovka 1 0 1 Modelář 4 2 2
Informatika II. 10 10 0

Akce tříd v rámci vyučování nebo v době mimo vyučování za 2. pololetí:
Divadelní představení Princezna Rozmařilka, Renesanční vojenství, ukázka práce

s dravými ptáky, plavecký výcvik, Street hockey Ostrava, Den Země, Akademie ke Dni
matek, Den dětí — školní aktovka, Olympijský den Brušperk.

Školní výlety: Bouzov, Praha, Osvětim, Krakov, Tarzaniáda — Frenštát p. R., Slezsko-
ostravský hrad, exkurze na vodní dílo Šance, návštěva obecní knihovny, zábavná do-
pravní soutěž, soustředění mažoretek, vystoupení mažoretek na Mezinárodním festi-
valu dechových hudeb v německém Thumu, vystoupení mažoretek v Sedlnici, vy-
stoupení Lašánku při výročí školy v Hutisku Solanci, návštěva aquaparku
Frýdek–Místek, diskotéka, Noc s Andersenem, Výstava Panenky a hračky ve Vratimo-
vě, Běh Terryho Foxe a další.

Soutěže: Matematické — Pythagoriáda, Klokan. Biologická soutěž v ZOO Ostrava.
Literární — Požární ochrana očima dětí, Svět očima dětí, Pohádka — soutěž ve Vrati-
mově, Poznej kvalitu, vyhraj kvalitu, olympiáda v českém jazyce. Recitační soutěž. Pě-
vecká soutěž Loutnička. Street Hockey — Sareza aréna, Mc Donald’s Cup, Atletické
závody Brušperk, množství florbalových soutěží — nejúspěšnější — reprezentace
školy a obce na mezinárodním turnaji v Liberci. 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy
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Organizace školního
roku 2006/2007

V základních školách, středních ško-
lách, základních uměleckých školách
a konzervatořích Č. j. 18 712/2005-20

Období školního vyučování ve školním
roce 2006/2007 začne ve všech základních
a středních školách v pondělí 4. září 2006.
Vyučování bude v prvním pololetí ukon-
čeno ve středu 31. ledna 2007. Období
školního vyučování ve druhém pololetí
bude ukončeno v pátek 29. června 2007.

Podzimní prázdniny připadnou na
čtvrtek 26. října a pátek 27. října 2006. 

(Každoročně se v tomto termínu účast-
ní zaměstnanci Základní školy a Mateř-
ské školy Leoše Janáčka Hukvaldy společ-
ného zájezdu. V tomto termínu bude
uzavřena mateřská škola. Děkujeme ro-
dičům za pochopení.)

Vánoční prázdniny budou zahájeny
v sobotu 23. prosince 2006 a skončí
v úterý 2. ledna 2007. Vyučování začne
ve středu 3. ledna 2007.

Jednodenní pololetní prázdniny při-
padnou na pátek 2. února 2007.

Jarní prázdniny v délce jednoho týdne
jsou pro okres (takto je to uvedeno v ma-
teriálu Ministerstva školství) Frýdek–
Místek stanoveny: 19. 2.—25. 2. 2007

Velikonoční prázdniny připadnou na
čtvrtek 5. dubna a pátek 6. dubna 2007.
Hlavní prázdniny budou trvat od pondě-
lí 2. července 2007 do pátku 31. srpna
2007.

Období školního vyučování ve školním
roce 2007/2008 začne v pondělí 3. září
2007.

Převzato z materiálu Ministerstva škol-
ství, mládeže a tělovýchovy.

Slavnostní zahájení školního roku
2006/2007 v Základní škole a Mateřské
škole Leoše Janáčka Hukvaldy se usku-
teční 4. září 2006 v 8.00 hod. před budo-
vou školy. 

Žáci 1. ročníku dostanou základní škol-
ní potřeby až 5. září. Nemusí si první den
brát aktovky. 

Z důvodů zřizovatelem (obcí) oprávně-
ně neakceptovatelných vysokých finanč-
ních nabídek stavebních firem ve výběro-
vém řízení na přestavbu školní jídelny,
nebyla o prázdninách přestavba zaháje-
na. Od 4. 9. se bude normálně vařit. Pro-
dej stravenek proběhne v pondělí 4. 9. od
10.00 do 13.00 hod. (V tento den dosta-
nou oběd všichni žáci, kteří se ke stravo-
vání na měsíc září přihlásí) a v úterý 5. 9.
od 10.00 do 15.30 hod.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Mažoretky
v Sedlnicích

Mažoretky při ZŠ L. J. často účinkují
v rámci programu na plesech a kultur-
ních akcích v naší obci, ale reprezentují
i mimo ni. V červnu 2006 dostaly nabídku
k vystoupení na Dětském dni v Sedlni-
cích. Předvedly zde 30 minutové předsta-
vení, kterým zaujaly. Následovalo další
pozvání, tentokrát na oslavy obce, které
se konaly 19. 8. 2006. 

O prázdninách se na spoustu věcí za-
pomene, proto bylo nutné si všechny
skladby znovu připomenout na zkoušce.
Děvčata se tak sešla den před vystoupe-
ním a celé dopoledne pilně trénovala,
aby prezentace skladeb byla co nejlepší.
Sobotní vystoupení bylo velmi pěkné,
spokojeni byli diváci, pořadatelé i samot-
né mažoretky včetně vedoucích. Účinko-
váním na této akci navíc vznikla možnost
dalších kontaktů. 

Závěrem bych chtěla poděkovat rodi-
čům, kteří přizpůsobili svůj prázdninový
program tomu, aby děvčata mohla vy-
stoupit, a také těm, kteří pomáhali s do-
pravou do Sedlnic a zpět. Za mažoretky
bych také chtěla poděkovat paní Ivě Hr-
čkové (tvorba kostýmů), panu Martinu
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Balcárkovi (hudební spolupráce) a paní
Lence Nevludové (pomoc při vystoupe-
ních). Mažoretkám přeji mnoho dalších
úspěchů.

Andrea Tomšejová

Základní škola Leoše
Janáčka Hukvaldy
a Dům s pečovatelskou
službou

V červenci roku 2002 se začali do
Domu s pečovatelskou službou v soused-
ství školy stěhovat první nájemníci.
Mnozí nás varovali, že budou jenom pro-
blémy — děti a senioři. Říkali jsme si, že
ba naopak, by se děti měly takovým způ-
sobem učit toleranci a úctě ke stáří. 

Uběhly čtyři roky a můžeme trochu bi-
lancovat. Nenaplnily se obavy z velkých
problémů. Je pravdou, že je od obyvatel
DPS nutná tolerance k živosti dětí. Co
však je trápí, je naše snaha, aby hřiště
školy byla využívána i v době letních
prázdnin, nejenom žáky školy, ale i míst-
ní mládeží. Je smutné, že občas bezo-
hledně hlučí téměř do ranních hodin
a ruší tím jejich klid.

Bohužel, jedná se o mládež, která již
školu nenavštěvuje, a i kdyby to byli naši
žáci, nesmíme řešit jejich chování mimo
školu. Tyto přestupky může řešit pouze
Policie ČR. Je tedy nutno informovat
přímo oddělení Policie ČR v Brušperku.

Nabídli jsme obyvatelům DPS možnost
účastnit se divadelních představení a vý-
chovných koncertů pro děti, mohou vyu-
žít k posezení školních laviček, pan Sýko-
ra, školník, pomáhá v případě potřeby,
mohou si zakoupit čerstvé pečivo ve
školním bufetu. A oni zase na oplátku po-
máhají nám. Pan Zdeněk Chovanec, coby
znalec přírody a práce se dřevem, spolu
s panem učitelem Radkem Jaroškem, učí
chlapce s tímto materiálem pracovat.

Paní Stanislava Dohnalová s dalšími oby-
vatelkami upravily nevyužité místo
u školy na pěknou skalku, o kterou se
pečlivě starají a k paní Klosíkové si děti
po vyučování chodí zazpívat a zahrát na
Yamahu. Děkuji jim za to.

Věřím, že naše dobrá spolupráce bude
pokračovat i do budoucna a případné
problémy společně vyřešíme. 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Pozvánka
Základní škola a Mateřská škola Leoše
Janáčka Hukvaldy ve spolupráci s Obcí
Hukvaldy pořádá v předvečer státního
svátku Dne české státnosti 27. 9. 2006 
lampiónový průvod s ohňostrojem.

Průvody vyjdou v 19.00 hod.
od památníků padlých na Hukvaldech

a v Rychalticích směrem ke škole.
Po ukončení bude ve spolupráci
se Sdružením rodičů připraveno

ve společenském sále občerstvení
a program pro děti. 



Jörg Kastner: Andělská kletba
Thomas Wheert: Arcanum
Karin Slanghter: Stigma; Smrtící polibek
Charles Ryan: Černý kód
Dan Brown: Pavučina lží
Sandra Brown: Chuť lásky
Brian Freeman: Zkaženost
Historické romány:
Sabine Wassermannová: Zlatý Hórus
Julian Rathone: Králové Albionu
E. W. Heine: Krkavci z Carcassonne
Noah Gordon: Poslední žid
Tanja Kinkelová: Stíny nad Alhambrou
Hermann Schreiber: Trůn v ohrožení
Michael Chrichton: Pojídači mrtvých
Naučná literatura + encyklopedie:
František Čapka: Morava
Rudolf Žáček: Slezsko
Sedmdesát velkých záhad
Jiří Tichánek: Šlechtická sídla na Frýdec-
ko–Místecku
Romány pro ženy:
Sharan Newman: Zlo jako zjevení
Robin Pilcher: Neznámá úskalí
Chadwicková: Stíny pevnosti
Judith McNaught: Whitney, moje láska;
Dokonalá
Julie Garwood: Svatba; Dar lásky
Liz Carlyle: Smlouva s ďáblem
Mary Balogh: Trochu hříšní
Jilian Hunter: Troufalost; Prohřešek
Marlene Suson: Nachová dáma
Hope Tarr: Rošťákovy radosti
Dívčí románky:
Luděk Stínil: Šance pro dvě srdce
Jana Kratochvílová: Prohraná sázka
Zuzana Francková: Právo na štěstí
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Nové knihy v obecní
knihovně — září
2006
Knihy českých autorů:
Anna Bauerová: Strážce zlatých kopí
Marie Poledňáková: Jak se krotí krodýli
Antonín Bajaja: Duely
Karel Štorkán: Golem rabbiho Löwa; Di-
voká jízda
Pavel Jansa: Účtování
Pavel Frýbort: Agentura
Jiří S. Kupka: Královská jízda
Magda Váňová: Když ptáčka lapají…;
Sestra a sestřička 
Hermína Franková: Hlavně dýchat
Monika Pavlíčková: Nádherná rána
Milan Valenta: Pastýřka ohně
Vlastimil Vondruška: Olomoucký bestiář
Josef Žemlička: Přemyslovci. jak žili, vlád-
li, umírali
Sport:
Kolektiv autorů: Hvězdy světového fotbalu
Jroslav Suchánek: Odvrácená tvář sportu
Jaroslav Kirschner: Zlato pro Ivana
Detektivky:
Darja Doncová: Manikura pro nebožtíka
Peter Treymayne: Paní temnot
Lee Harrisová: Vražda na křtinách
Životopisné romány:
Deborah Serogginsová: V sedmém kruhu
pekla
Warda Saillo: Pláč v poušti
Lydia Lanheová: Za závojem
Pavel Trojan: Tiché rozjímání (J. Bohdalo-
vá)
Luboš Nečas: Vyprávění o životě (M. Dvor-
ská)
Lékařské thrillery:
Kesin Guilfouile: Klon
Gary Birken: Osudová chyba; Infekce;
Nástrahy kliniky
Henry Denker: Experiment
Peter Clement: Inkvizitor
Thrillery:
Raymond Khoury: Poslední templář
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Knižní všehochuť:
Eliot Pattison: Nádherní duchové
Luciano DeCresenzo: Příběhy středověké
filozofie
Daphne du Maurier: Hladový vrch
Elizabeth Peters: Ochránkyně mrtvých;
Pán ticha
Greta Vaillart: Obr z písečných krajin
Anobré le Gal: Saigon
Celia Brayfieldová: Tajemná Francie
Peter Mayle: Navždy Provence
Nicolas Evans: hranice zoufalství
Diana Normanová: Dáma s hedvábnou
maskou
Barbara Erskinová: Písky času
Luane Riceová: Když zhasne hvězda

Stanislava Fojtíková

kteří přijedou oslavit deset let od založení
ostravsko-opavského biskupství. V tento
den kromě tisíců poutníků zavítají do Os-
travy také významní církevní představi-
telé. Mezi nimi nebude chybět papežský
nuncius Mons. Diego Causero, pražský
kardinál Miloslav Vlk, biskupové z Česka,
Polska a další hosté. Slavnostní mše svatá
začíná v katedrále v 10.00 hodin.

Svatá Hedvika je patronkou Slezska,
Polska a ostravsko–opavské diecéze,
křesťanských manželství, křesťanské mi-
losrdné lásky, stavby kostelů a volby Ka-
rola Wojtyly na papežský stolec (16. října
1978). Za svatou ji prohlásil papež Kle-
ment IV. 26. března 1267. Pocházela z jed-
noho z nejslavnějších německých rodů
Andechs, ze kterého vyšlo 34 biskupů
a prelátů, 1 opat a 6 abatyší.

Msgre. František Václav Lobkovic se
narodil v Plzni. Na kněze byl vysvěcen
v Praze v roce 1972 kardinálem Tomáš-
kem. Jako kaplan působil ve Frýdku, Jab-
lunkově a Českém Těšíně, od r. 1984 byl
farářem farnosti Mariánské Hory v Ostra-
vě v olomoucké arcidiecézi. V současné
době je ústředním duchovním rádcem
Českého Junáka a převorem Českého vel-
kopřevorství sv. Lazara Jeruzalémského.

(Převzato z internetových stránek)

ZZZZ    ffffaaaarrrrnnnnoooossssttttiiii

Biskupství ostravsko-
opavské

Jeho desetiletou exi-
stenci si věřící připo-
mínají právě v těchto
dnech. Bylo založeno
bulou papeže Jana
Pavla II. ze dne 30. 5.
1996. Vydělilo se z Ar-
cibiskupství olomouc-
kého. Jeho patronkou
se stala sv. Hedvika
Slezská. Sídelním biskupem je Msgre
František Václav Lobkovic. 

Rozloha ostravsko-opavské diecéze je
6 273 km2 s 1,315 mil. obyvateli, z toho je
452 tis. katolíků. Biskupství je členěno na
11 děkanátů a 276 farností. Kněží je
v něm 207, z toho řeholních 53. Do os-
travsko-opavské diecéze náleží 580 kos-
telů a kaplí s katedrálou Božského Spasi-
tele v Ostravě a konkatedrálou Navštívení
P. Marie v Opavě.

Katedrála Božského Spasitele v Ostra-
vě ožije v sobotu 26. 8. tisíci poutníky,

MMMMiiiinnnnuuuulllloooosssstttt
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Ještě něco z historie
Rychaltic

Že byla v Rychalticích kdysi tvrz,
možná každý neví. Její existenci dokládá
listina z roku 1554, kde se uvádí tvrz a ves
Rychvaltice. To je v době, kdy se stal lení-
kem biskupství olomouckého Jaroš Syra-
kovský z Pěrkova. K tomuto lénu patřila
tvrz, ves, poplužní dvůr, mlýn a další stat-
ky. Jelikož vznik lánové vsi Rychaltice
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spadá do dřívější doby, lze se domnívat,
že tvrz tam byla již před touto písemnou
zmínkou. Dokonce lze mít zato, že kon-
cem 14. století si Maršík z Kateřinic vy-
stavěl pro sebe v Rychalticích novou tvrz
poté, co je získal ke Kateřinicím. Pozdější
tvrz mohla být obytnou budovou k pan-
skému dvoru.

Tvrz se nacházela pravděpodobně nad
bývalým panským dvorem na tak zva-
ných Vápenkách. Její přesnou polohu
i velikost by spolehlivě dokázal důkladný
archeologický průzkum, stejně jako by
určil materiál, z něhož byla vystavěna.
Kdy tvrz zanikla, se neví. Mohlo to být po
roce 1570, tehdy přebral majetek olo-
moucký biskup. Existuje domněnka, že po
zániku mohla být tvrz rozebrána v souvis-
losti s otevřením vápencového lomu, který
tam má počátky již v 16. století. 

Po vydání robotního patentu byl dvůr
rozparcelován a zůstal zbytkový statek,
který byl přidělen Františku Drumlerovi
(jeho dcera Klára se provdala za panské-
ho lékaře Karla Müllera), prukrabímu na
hukvaldském panství. Později přešel dvůr
do majetku Josefa Unterkirchera, který
nechal vybudovat vpředu obytné stavení
s hospodou a ve dvoře zřídil palírnu ko-
řalky. V roce 1870 byl nucen dvůr v dů-
sledku jeho úpadku prodat v dražbě.
Koupila ho vdova po Unterkircherovi, ale
ještě téhož roku ho prodala Josefovi Jun-
govi, nájemci panského pivovaru. Ten
přikoupil mlýn č. 64, přes Ondřejnici ne-
chal postavit přístupový most. Rodina
Jungova dvůr vlastnila do roku 1948, kdy
byl znárodněn. V 90. letech byl v restituci
ve značně zdevastovaném stavu vrácen.

Karla Klečková

Jak dál na středisku
ŽV Rychaltice
z pohledu Občanského
sdružení Rychaltice

Vážení spoluobčané, 
pro doplnění všeobecné informova-

nosti k problematice střediska ŽV Rychal-
tice, kterou částečně podal předseda
představenstva spol. Beskyd Agro, a. s.
Palkovice pan ing. František Žídek ve 3.
čísle Hukvaldského občasníku, podávám
tyto zásadní informace z hlediska druhé
strany dotčené touto problematikou.

Na základě sdělených informací o prů-
běhu řízení k zamýšlenému záměru spol.
Beskyd Agro, a. s. Palkovice na středisku
ŽV Rychaltice se může řada našich spolu-
občanů domnívat, že neuvedená skupina
občanů byla příčinou toho, proč dosud
k realizaci uvedeného záměru nedošlo.
Nevím o jaké skupině občanů zde pan

předseda vypovídá, ale mohu zde zodpo-
vědně za Občanské sdružení Rychaltice
konstatovat, že naše sdružení nemohlo
v žádném případě zmařit úsilí, které se
snažil popsat předseda představenstva
spol. Beskyd Agro, a. s. Palkovice pan ing.
František Žídek. 

Podle našich poznatků o průběhu řízení,
které proběhlo pouze do fáze posouzení
záměru podle zákona č. 100/2001 Sb.,
o posuzování vlivů na životní prostředí, nic
nebránilo tomu, aby vedení spol. Beskyd
Agro splnilo požadavky stanovené z roz-
hodnutí Krajského úřadu Moravskoslez-
ského kraje, Odboru životního prostředí
a zemědělství (dále jen KÚ MSK OŽPZ)
a podalo žádost na místně příslušný sta-
vební úřad, tj. na MěÚ v Brušperku k zahá-
jení řízení o vydání územního rozhodnutí.

K dnešnímu dni nebyl na tomto úřadu
podán žádný dokument ze společnosti
Beskyd Agro, a. s. Palkovice k plánované-
mu záměru a tuto skutečnost si může
každý občan osobně prověřit. 
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Znamená to tedy, že ne postoj skupiny

občanů, ale postoj vedení společnosti
Beskyd Agro postavit se k dané proble-
matice, kterou jim uložil ve svém rozhod-
nutí Krajský úřad, způsobilo tu skuteč-
nost, že ještě v naší obci nemáme nové
a pro životní prostředí zcela neškodné
středisko živočišné výroby na základě
platných směrnic Evropské unie. 

Pan předseda ing. Žídek zde napadá cí-
leně skupinu občanů, která měla jenom
zájem o řádné projednání záměru právě
s požadavky na ochranu životního pro-
středí a podmínek pro bydlení občanů
v souladu s požadavky Evropské unie.
Veškeré řízení probíhalo plně v souladu
s platnými Evropskými směrnicemi a zá-
kony ČR k výstavbě středních zdrojů zne-
čištění ovzduší, mezi které se tato stavba
podle předloženého záměru zařadila.

Jenom pro doplnění, na uvedené farmě
nemělo dojít pouze k navýšení počtu krav
o 288 ks, ale mělo zde být celkem 492 ks
dojnic a 200 ks telat, což v přepočtu na tzv.
dobytčí jednotku představuje celkový stav
560 ks dojnic. V současné době spol. Bes-
kyd Agro tvrdí, že zde nemá více jak 180 ks
dojnic. Z uvedeného porovnání pak vy-
plývá, že ze záměru dostavby vychází více
jak 3 násobné zvýšení počtu skotu oproti
současnému stavu. Tyto údaje jsou pře-
vzaty z dokumentace zpracované v břez-
nu 2005 k řízení na KÚ MSK OŽPZ.

Na základě posouzení uvedené doku-
mentace z března 2005 nezávislou auto-

rizovanou osobou v souladu s požadavky
zákona č. 100/2001 Sb., o posuzování
vlivů na ŽP, vydal KÚ MSK OŽPZ souhlas-
né stanovisko k realizaci uvedeného zá-
měru. Souhlasné stanovisko je podmíně-
no splněním 32 podmínek, které jsou
uvedeny na straně 16 až 18 rozhodnutí
pod. čj. 3858/2005/ŽPZ/Šub/0021 ze dne
25. 8. 2005. Všechny dosud uvedené sku-
tečnosti si může každý občan ověřit v do-
kumentaci, která je veřejně přístupná
přes internet na adrese: www.ceu.cz/eia/
is/info.asp?kodAkce=MSK122 Jedná se
o stránky informačního systému EIA, na
kterých se povinně archivují všechny do-
kumenty od akcí s posuzováním vlivů na
životního prostředí. 

Ve svém článku zapomněl pan. ing.
Žídek vysvětlit postoj jeho společnosti
k nařízené opravě polního hnojiště v Ry-
chalticích s ověřením těsnosti, kterou má
např. spol. Beskyd Agro, a. s. nařízenou
v jednom z 32 bodů výše uvedeného sou-
hlasného stanoviska KÚ MSK OŽPZ. 

Občanské sdružení Rychaltice nemá
v žádném případě zájem na stagnaci dal-
šího rozvoje zemědělské činnosti v obci,
chce jenom konstruktivně přispět k do-
držování postupů při ochraně životního
prostředí a podmínek pro bydlení v obci
Hukvaldy v souladu s platnou legislati-
vou ČR včetně doporučení Evropské
unie. 

Ing. Stanislav Tkáč,
předseda Občanského sdružení Rychaltice
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Harfa, kterou
rozeznívají ruce
Ivany Dohnalové

Do programu letošního ročníku Mezi-
národního hudebního festivalu byl zařa-
zen harfový koncert mladé harfistky

Ivany Dohnalové z Hukvald. Její jméno
i její hra není našim občanům neznámá.
Tato umělkyně již na Hukvaldech vystu-
povala, nikoliv však na festivalu. A my by-
chom ji v malém rozhovoru rádi blíže
představili:

Kdy a jak začala Vaše výuka na hudeb-
ní nástroj? Který to byl?
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Od první třídy jsem chodila na základ-

ní školu s rozšířenou výukou hudební vý-
chovy. Zároveň jsem navštěvovala ZUŠ —
obor klavír po dobu devíti let. Na základ-
ní škole nebyla o hudební aktivity nouze.
Při rozhodování o dalším studiu jsem vě-
děla, že hudba v mém životě nesmí chy-
bět.

Kdy přišla na řadu harfa, která podle
mého názoru k Vám jaksi samozřejmě
patří? Vaše hra je i na pohled působivá,
vzbuzuje pocit lehkosti. To však jistě tak
není. Ve skutečnosti je hra na harfu fy-
zicky namáhavá, že?

Na harfu jsem začala hrát na Janáčkově
konzervatoři v Ostravě pod vedením
prof. Ady Balové. Hra na harfu je skuteč-
ně fyzicky namáhavá, neboť ke hraní po-
třebujeme nejen obě ruce, ale také obě
nohy, které ovládají 7 pedálů.

Mezi Vašimi pedagogy jsou zvučná
jména. To určitě svědčí o Vašem talentu.

Po dobu studia u prof. Balové na Janáč-
kově konzervatoři jsem absolvovala ně-
kolik konzultací u prof. Bouškové, ale
také u prof. Váchalové (matka Jany Bouš-
kové). Proto jsem ráda, že se mi podařilo
studovat u prof. Bouškové. Po dvouletém
studiu na Pražské konzervatoři bude
naše spolupráce pokračovat na HAMU
v Praze.

Podělte se s našim čtenáři o Vaše úspě-
chy. Vím, že je jich již hodně. A byla bych
ráda, kdybyste nebyla zbytečně skromná.

Mezi své větší úspěchy považuji účast
na VIII. World Harp Congress v Ženevě,
kde jsem uvedla skladbu ostravského
skladatele Edvarda Schiffauera. Vystou-
pila jsem jako sólistka s Janáčkovou fil-
harmonií Ostrava, s Komorním orchest-
rem Leoše Janáčka, uvedla jsem Českou
premiéru Dvojkoncertu pro hoboj, harfu
a komorní orchestr Witolda Lutoslawské-
ho v roce 2004, o rok později jsem tuto
skladbu uvedla na Mezinárodním festi-
valu Ostravské dny Nové hudby. V Praze
jsem absolvovala se smyčcovým orchest-
rem Pražské konzervatoře v Sukově síni
Rudolfina. V 6.ročníku na Janáčkově kon-

zervatoři jsem vyhrála účast na Mistrov-
ských kurzech v USA. O prázdninách
roku 2004 jsem navštívila tyto kurzy na
Eastman School of Music v Rochesteru
u prof. Kathleen Bride.

Mohla byste prosím aspoň krátce při-
pomenout Vaše vystoupení na Hukval-
dech. Mám pocit, že úplně první bylo na
vernisáži výstavy grafik Pavla Hlavatého
v Památníku Leoše Janáčka.

Na Hukvaldech jsem už několikrát vy-
stupovala a hraji tady velice ráda.

Váš koncert na letošním ročníku festi-
valu Janáčkovy Hukvaldy byl vlastně
prvým Vašim vystoupením na této akci.
Spolu s Vámi vystoupil houslista Jakub
Černohorský. Mám dojem, že to není
Vaše prvé společné koncertování.

Ano. Na festivalu jsem účinkovala po-
prvé. S houslistou Jakubem Černohor-
ským spolupracuji již několik let. Naše
první společné vystoupení se konalo,
tuším, v roce 2003.

V sobotu 15. července, kdy jste v mottě
hukvaldského hradu vystupovala, navští-
vila Hukvaldy i Váš koncert paní Livia
Klausová, první dáma České republiky,
která i letos převzala nad festivalem zášti-
tu. S jakými pocity jste usedala k harfě? 

Já se přiznám, že mívám trému před
každým koncertem. Mezi muzikanty se
říká, že v domácím prostředí se hraje nej-
hůř, samozřejmě ve smyslu, že každý
chce pro domácí publikum zahrát co nej-
lépe. K harfě jsem usedala s pocity trémy,
ale také radosti z velké návštěvnosti kon-
certu. Paní Livii Klausovou jsem si v té
chvíli zvláště neuvědomovala, ten pocit,
že sedí v publiku, přišel až během kon-
certu. Jsem moc ráda, že náš koncert
navštívilo mnoho občanů Hukvald.

Koncert měl bezesporu velký úspěch,
což dokazoval potlesk i množství květin,
kterými jste byla zahrnuta. Na podium
Vám přišli blahopřát Vaši kamarádi.

Samozřejmě mě to velmi potěšilo.

Tisk přinesl zprávu, že jste se spolu
s houslistou Jakubem Černohorským po
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ukončení koncertu s paní Klausovou set-
kali.

Je pravda, že jsme s paní Klausovou po
koncertě asi 5 minut hovořili. Bylo pří-
jemné, že se jí náš koncert líbil. Potěšila
nás její osobní gratulace.

Ještě zeptám, co Vás čeká v nejbližší
době, a také na Vaše plány do budoucna. 

V nejbližší době mě čeká studium na
HAMU v Praze. Vystoupím jako sólistka
s orchestrem Václava Hybše (cca 40 kon-

certů po celé ČR). Také budu sólistkou
studentského orchestru Europera. Vystu-
povat budu na několika sólových i ko-
morních koncertech.

Přeji Vám hodně úspěchů — muzi-
kantských i osobních. Především hodně
zdraví a sil, kterých je zapotřebí ke
zvládnutí Vaší práce. 

Děkuji za rozhovor.
Karla Klečková

Ohlédnutí za
letošním festivalem

Říkává se, že třináctka je nešťastné
číslo. Někteří — a já patřím mezi ně —
však na toto nevěří… pro letošní, již tři-
náctý ročník Mezinárodního hudebního
festivalu Janáčkovy Hukvaldy platí ta
druhá možnost, a to štěstí, úspěch, ra-
dost. Skutečně, ačkoliv letošní ročník fes-

KKKKuuuullllttttuuuurrrraaaa
tivalu vznikal v neobyčejně složitých pod-
mínkách (došlo k významným personál-
ním změnám ve Fondu Janáčkovy Hu-
kvaldy, definitivní složení programu ne-
bylo dlouho uzavřeno, také nebylo dlou-
ho zcela dořešeno finanční krytí celé akce
atd.), nakonec se festival nejenže konal,
ale ač vlastním počtem představení festi-
valu byl poněkud slabší oproti létům mi-
nulým, každý festivalový koncert či pro-
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dukce byly opravdu na špičkové umělec-
ké úrovni — ocenili to již sami diváci a po-
sluchači, protože letošní návštěvnost
všech představení festivalu výrazně pře-
kračovala návštěvnost v letech minulých. 

Festival je každoročně zahajován k datu
narození našeho hukvaldského Mistra (3.
7. 1854), letos to bylo v sobotu, 1. 7., kdy
fanfáry Sinfonietty uvedly na pódium
hradní kulatiny čestné předsednictvo fes-
tivalu — hejtmana Moravskoslezského
kraje ing. E. Tošenovského, starostu obce
Hukvaldy a ředitele Fondu P. Sobotíka, se-
kretáře Fondu P. Bernatského a ředitele
letošního festivalu doc. dr. J. Slaného.
Úvodní odpoledne festivalu uváděl člen
činohry Národního divadla moravskos-
lezského Jan Fišar. V hledišti kulatiny se
na tomto zahájení sešla řada významných
hostů — členové Poslanecké sněmovny
i Senátu Parlamentu ČR, dále zde byli
hosté z krajského zastupitelstva a úřadu,
starostové řady okolních obcí, význačné
osobnosti společenského i kulturního ži-
vota… Vlastní zahajovací koncert byl pak
skvělou ukázkou hudebního umění laure-
átů řady soutěží Martiny Bačové (housle)

a Alexandra Starého (klavír) — v jejich po-
dání zazněla díla Otmara Máchy (Elegie
pro housle a klavír), Césara Francka (So-
náta A dur pro housle a klavír) a samo-
zřejmě i Leoše Janáčka: byla to jednak
jeho „Sonáta pro housle a klavír“ a dále
pak jeho klavírní cyklus „V mlhách“.

Večerní program festivalu pokračoval
v amfiteátru v oboře, kde se představilo
Těšínské divadlo svým současným velmi
divácky úspěšným nastudováním muzi-
kálu na motivy hry J. Vrchlického „Jedna
noc na Karlštejně“ v režii M. Čížka. Těšín-
ské divadlo, kde dříve také působili mj.
i K. Fialová, J. Somr, B. Poloczek, B. Na-
vrátil a další, nezklamalo ani na Hukval-
dech své renomé divadla, které je sice
„z oblasti“, leč je opravdu vysoce kvalitní
režijně, svou dramaturgií i herecky, a při-
pravilo pro množství přítomných diváků
festivalu skutečně krásný umělecký zážitek! 

V neděli 2. 7. pokračoval festival odpoled-
ním koncertem Wallingerova kvarteta, které
předneslo posluchačsky vděčný Smyčcový
kvartet B dur („Lovecký“) KV 458 W. A. Mo-
zarta, dále Smetanův kvartet č. 2 d moll a sa-
mozřejmě i Leoše Janáčka — a to jeho
Smyčcový kvartet č. 2 („Listy důvěrné“).

Večerní divadelní představení v amfite-
átru bylo ve znamení B. Smetany — jeho
nejhranější operu, Prodanou nevěstu,
přijelo na Hukvaldy sehrát další z vý-
znamných divadel našeho kraje, Slezské
divadlo Opava. A právě v krásném pro-
středí obory tato naše „národní“ opera,
všem tak dobře známá, vyzněla velmi
svěže, lehce — dle potlesku přítomných
se právě zde takto líbila dvojnásob…

Festival pak pokračoval svým dalším
koncertem ve středu dne 5. 7., kdy odpo-
ledne v hradní kulatině vystoupila naděj-
ná dvanáctiletá Gabriela Jílková (cimbál)
se svými hosty a poté se konal v amfiteát-
ru tolik očekávaný koncert sourozenců
Hany a Petra Ulrychových se svou skupi-
nou „Javory“. Před prakticky zcela zapl-
něným hledištěm amfiteátru jsme slyšeli
písně z jejich tvorby, a to počínaje 60. lety
až k těm úplně posledním, které napsali
pro Městská divadla v Brně. Sami inter-
preti byli během svého koncertu uneseni
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krásou okolní přírody, jejich vystoupení
s nádhernou siluetou Kazničova v pozadí
patřilo k mimořádně kulturně i emotivně
silným zážitkům letošního festivalu.

V sobotu 8. 7. se v hradní kulatině konal
koncert posluchačů Institutu pro umě-
lecká studia Ostravské univerzity (IpUS
OU): na klavír zahrál L. Poledna dvě pre-
ludia a dvě etudy S. Rachmaninova, P.
Grabovský na housle 3. Sonátu E. Ysaÿe,

na klavír L. Michel od C. Debussyho
„Zlaté rybky“ z jeho II. Sešitu „Obrazů“
a dále pak náročnou Bartókovu Sonátu
pro klavír. A. Polarczyk přednesla část
z Janáčkovy „Moravské poezie v písních“
a od E. Dřízgy výběr písní z jeho cyklu
„Láska a smrt“. Tento festivalový koncert
patřil k těm umělecky nejnáročnějším.
Účast nadaných umělců IpUS OU je do
dalších let příslibem jednoho ze směrů
dalšího vývoje festivalu…

Sobota 15. 7. přinesla nejen výrazný
umělecký zážitek, ale neméně také i vý-
znamnou společenskou událost — na
Hukvaldy zavítala první dáma naší re-
publiky, paní Livia Klausová, která také
v letošním roce převzala nad naším festi-
valem svou záštitu. Po setkání s předsta-
viteli Fondu a festivalu si společně se za-
plněným hledištěm hradní kulatiny vy-
slechla skvělý koncert talentovaných
Ivany Dohnalové (harfa) a Jakuba Černo-



roku 2007… chci věřit, že bude neméně
tak úspěšný, jako byl ten letošní,
třináctý!

Doc. MUDr. Jaroslav Slaný, CSc.
ředitel XIII. Mezinárodního festivalu

Janáčkovy Hukvaldy

Poutníci
na Hukvaldech

Nejedná se ledajaké poutníky, ale
o hudební skupinu s tímto jménem. Ta
v neděli 30. července doputovala na
Hukvaldy a na jevišti amfiteátru kocer-
tovala. 

Před začátkem představení to málem
vypadalo na „přesilovku“ vystupujících.
Nicméně se postupně hlediště alespoň
trochu zaplnilo. Platících prý bylo něco
kolem stovky, nejrůznějšími cestičkami
se však do hlediště dostalo diváků víc.
Mne jako nepořadatele napadla kacířská
myšlenka, že sice pořadatelé spláčou
nad výdělkem, ale Poutníci nehráli před
prázdným amfiteátrem, i ten potlesk
zněl.

To, co v téměř v jednoapůlhodinovém
pořadu pět vynikajících muzikantů
předvedlo, stálo vskutku zato. Uvedli
písně ze svého nejnovějšího alba, ba
i z připravovaného, a také z „cedéček“
staršího data, zněly skladby vlastní i hity
skupiny Rangers, písně, které kdysi zpí-
val Michal Tučný. A country zpívané v ori-
ginále hrané na kytary, mandoliny a kon-
trabas. Pan kapelník a pak i kolegové mu-
zikanti se museli bránit útočným včelám
(nebo to byly vosy?), což byl docela pro-
blém. Neubralo to vůbec nic na vynikající
muzice. Závěrečnou „Panenku“ (před
dvěma přídavky) si sebou zpívalo také
obecenstvo.

Řekla jsem si: Byla to správně strávená
neděle.

Karla Klečková
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horského (housle) — v jejich podání za-
zněly skladby D. Scarlattiho, F. Petriniho,
W. Lutoslawského, E. Ysaÿe, Y. Brauna,
M. Tourniera a V. Kikty.

Festival Janáčkovy Hukvaldy každoroč-
ně končí datem úmrtí Leoše Janáčka
(12. 8. 1928), nejinak tomu bylo i letos:
v sobotu 12. 8. večer se ve Společenském
sále Základní školy Leoše Janáčka konal
koncert brněnského klavírního virtuosa
J. Jiraského, který přednesl dvě Mozarto-
vy sonáty — c moll (KV 310) a posluchač-
sky oblíbenou a žádanou sonátu A dur
(KV 331) s často i samostatně hranou
svou třetí větou „Alla turca“. Po přestáv-
ce byl na programu „náš“ Janáček — byly
to I. část cyklu „Po zarostlém chodníčku“
a dále pak jeho Sonáta „1. 10. 1905
Z ulice“. Stovka posluchačů dlouhotrva-
jícím potleskem ocenila, že právě k datu
Janáčkova skonu zazněla tato dvě jeho
díla právě v tak excelentním podání J. Ji-
raského.

Úplně na závěr pak v neděli 13. 8.
večer v hradní kulatině vystoupilo
mužské vokální kvarteto Q VOX (P. Julí-
ček, T. Badura, T. Krejčí, A. Procházka)
s písněmi, časově počínaje renesancí,
přes P. Křížkovského a L. Janáčka, až do
dnešních dní… Koncert, který končil již
za úplné tmy, kdy nasvětlené staleté ka-
menné stěny hradní kulatiny odrážely
hlasy zpívající jímavé černošské spiri-
tuály, byl umělecky i posluchačsky dů-
stojnou tečkou za celým letošním festi-
valem…

Je zřejmé, že letošní festival se opravdu
zdařil, dík za to patří nejen všem uvede-
ným interpretům, těm samozřejmě
v prvé řadě, ale také těm, bez kterých by
se nemohl konat — poděkování patří
všem sponzorům, Nadaci L. Janáčka,
Obci Hukvaldy, dále všem, kteří zajišťo-
vali technické zabezpečení festivalu.
Jsme velice rádi, že návštěvnost letošní-
ho ročníku (také z řad našich občanů!)
byla opravdu vysoká… 

Letošní festival skončil, začíná se
chystat a připravovat ten příští, festival
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Pastely z jižní Moravy
Vernisáž stejnojmenné výstavy — potr-

vá do 20. září — malíře Františka Hodon-
ského staršího se konala v pátek 21. čer-
vence. Osobnost již zesnulého umělce
představil jeho syn, který je také sám ma-
lířem a také profesorem výtvarného
umění. Náměty vystavených obrazů je
krajina jižní Moravy, kde malíř trávil svůj
život. Hudební doprovod i tentokrát pat-
řil klarinetistům Filipu Slavíkovi a Janu
Bradáčovi. Pořadatelem byla opět galerie
Beseda firmy Šmíra Print. 

Karla Klečková

Jubilejní pochod
Po zarostlém
chodníčku se vydařil

Jubilejní 25. ročník turistického pocho-
du Po zarostlém chodníčku se začal při-
pravovat s velkým předstihem. Na zájez-
dech a na valné hromadě v roce 2005
jsme sbírali podněty k tomu, jak pochod
vylepšit. V únoru začal pracovat dvaceti-
členný přípravný výbor, který jednotlivé
nápady realizoval. Pro pochod byl objed-
náno 500 ks výročních turistických zná-
mek. Byl zpracován návrh na zhotovení
triček s potiskem pochodu a ty pak zho-
toveny v barvě bordó pro pořadatele
a v barvě zelené pro účastníky. Emblé-
mem pochodu bylo grafické zpracování
pomníku Lišky Bystroušky v kruhu, s ná-
zvem pochodu po obvodu. Pro účastníky
pochodu byl připraven nový účastnický
list s barevnou reprodukcí akademického
malíře Antonína Kroči, kterou jsme s jeho
laskavým svolením použili. Navázali
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jsme rovněž spolupráci s firmou Šmíra
Print, která účastnické listy graficky do-
tvořila s tím, že na rubovou stranu vložila
svou reklamu areálu Mlýn v Kozlovicích.
Samozřejmě se chystalo velké občerstve-
ní na Kubánkově s atrakcemi pro děti,
které byly rovněž připraveny v oboře a na
koupališti. Pochod jsme se snažili prů-
běžně od počátku roku propagovat všemi
možnými způsoby. Nemohli jsme ovlivnit
počasí, ale to naštěstí vyšlo, a tak účastní-
ci pochodu mohli vychutnat krásu jarní
přírody v oboře i po celé trase.

Pochodu se zúčastnilo 468 registrova-
ných účastníků, čímž byla překonána
dosud největší účast z roku 2000 — 438.
Z toho bylo 130 domácích účastníků
a 338 externích. Odhadujeme, že pocho-
du se zúčastnilo dalších 100 neregistro-
vaných účastníků z Hukvald, Kozlovic
a Palkovic.

Při pochodu byl vyhodnocen 8000.
účastník — stalo se tak losováním regist-
račních lístků. Vylosována byla paní
Zdeňka Zemanová z Horní Datyně.

Nejmladším účastníkem se stala Kate-
řina Konečná, roč. 2005 z Petřvaldu
u Karviné.

Nejstarším účastníkem se stal pan Bo-
humír Laník z Fryčovic, roč. 1920.

Nejstarší účastnicí byla paní Božena
Štěrbová, ročník 1931 z Frýdku–Místku.

Nejvzdálenějšími účastníky byli vyhod-
noceni 2 zahraniční účastníci.

Lukáš Koval z Prešova (SK) a
Adam Cleeve z Londýna (UK).
Z České republiky byli nejvzdálenější-

mi účastníky manželé Vokáčovi z Králova
Dvora.

Pro všechny jmenované byly připrave-
ny upomínkové dárky z keramiky z firmy
Zdenica. Z doprovodných akcí byla na
startu instalována, ve spolupráci se ZŠ
Hukvaldy, výstavka 21 kreseb žáků zá-
kladní školy inspirovaných pochodem.
Kresby pak hodnotili účastníci pochodu
s tím, že nejzdařilejší dětské kresby byly
oceněny malými dárky. Do anonymního
hodnocení se zapojilo 88 účastníků po-
chodu. Po přiřazení jmen malých malířů
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můžeme prozradit, že nejúspěšnějšími
byly: Tereza Hynečková, Klára Lančová,
Blanka Lančová a Simona Dryjáková.

Děti Základní školy Leoše Janáčka na
Hukvaldech pod vedením svých učitelek
také připravily dárkové perníčky s relié-
fem hradu. Ty pak byly rozdávány dětem
v oboře u rybníka, kam byla při jubilej-
ním pochodu odkloněna trasa. Perníčky
rozdával vodník a dvě víly. Odklonění
trasy k rybníkům a k Ondřejnici bylo
účastníky pochodu přijato s nadšením.
Poděkování patří panu Koutnému za
vstřícný přístup a vyřízení povolení.

Ve spolupráci s hukvaldskými hasiči
a starostou obce Palkovice se podařilo na
Kubánkově vybudovat kontrolní stano-
viště a občerstvení, které vytvořilo jakýsi
malý tábor, kde řada účastníků se zdržela
i delší dobu. Pro děti zde byly připraveny
různé soutěže. Zde i na dalších místech
po trase mohli účastníci získat příleži-
tostná razítka — Hrad, Liška, Rybník, Ku-
bánkov, Janáčkova lavička. 

V cíli připravil pan Kuchař výborný
guláš, členové KČT oblíbenou tvarůžko-
vou pomazánku s chlebem, což jsou již
tradiční pochoutky pochodu. Na odpo-
ledne jsme do cíle pozvali pana Pudila,
který připravil ukázku palných historic-
kých zbraní a děti si mohly zastřílet
z kuše. V této souvislosti se můžeme zmí-
nit i o tom, co se nám nepodařilo. Přesto,
že jsme se snažili připravit řadu atrakcí
právě pro děti, jejich účast, a to zvláště
místních, byla nízká. Je to zajímavý jev,
který by si zasloužil hlubší zamyšlení.

Všeobecně se pochod setkal s velmi
příznivým ohlasem a stále, i několik mě-
síců po jeho konání, potkáváme účastní-
ky, kteří na letošní pochod nadšeně vzpo-
mínají. Je to závazek pro podzimní jubi-
lejní pochod i do budoucna. Je třeba za
tím vším vidět i dobrovolnou práci asi
čtyřicítky činovníků, kteří ke zdárnému
pochodu přispěli svými nápady a svou
prací a nebo se vzdali účasti na pochodu
a zajišťovali služby, které s pochodem
bezprostředně souvisejí. Odhadem lze
říci, že se jednalo celkem o 400 hodin

dobrovolné práce v hodnotě minimálně
20 000 Kč. Proto si dovolíme na závěr
tento dobrovolný štáb (v abecedním po-
řádku) vyjmenovat: 

Pavel Bernatský ml., Arnošt Bůžek, Lu-
bomír Bůžek, Jaromír Červenka, Jarmila
Červenková, Martina Červenková, Tomáš
Elbel, Ladislav Foldyna, Foldyna Draho-
slav Koval, Pavla Kovalová, Antonín
Kroča, Petr Laník, Jaroslav Lapáček, Jan
Machálek, Jiří Mlčoch, Zdeňka Mlčocho-
vá, Petr Návrat, Simona Návratová, Hana
Paliková, Aleš Palík, Michal Přibyl, Alois
Rožnovský, Jiřina Rožnovská, Klára Sara-
nová, Adéla Saranová, Petr , Sobotík, Jiří
Strakoš, Libuše Strakošová, Barbora Stra-
košová, Aneta Strakošová, Lukáš Strakoš,
Marie Strakošová, Ondřej Strakoš, Milan
Uhlíř a Dalibor Žaček. 

Děkujeme všem za spolupráci 
Tomáš Elbel a Jiří Strakoš

Středoevropské
fotbalové hry —
Křimice

Ve dnech 30. 6.—2. 7. 2006 se naši fot-
balisté zúčastnili v pořadí již 11. ročníku
Středoevropských fotbalových her. Tur-
naj se tentokrát konal v západočeské Kři-
mici, která je součástí plzeňského měst-
ského obvodu a to za účasti těchto druž-
stev:

TJ Sokol Hukvaldy (Česká republika)
TJ Sokol Nepomuk (Česká republika)
TJ Sokol Křimice (Česká republika)
Klub sportowy Wisla (Polsko)
Anykščiay (Litva)
MKK Strojár Krupina (Slovensko)
Družstva byla rozdělena tradičně do

dvou skupin a našimi soupeři byli hráči
Wisly a Nepomuku s těmito výsledky:

Hukvaldy – Wisla 0:2 (pol. 0:1)
Hukvaldy – Nepomuk 2:0 (pol. 1:0),

branky: Opěla, Šproch
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Výsledky ve skupině rozhodly o tom, že

naše družstvo nastoupilo v neděli 2. 7.
2006 k utkání o konečné třetí místo proti
slovenské Krupině. V tomto utkání poda-
lo velice dobrý výkon a zaslouženě zvítě-
zilo 4:1 (branky Hubeňák 2, Štefek, Vi-
cher).

Tímto vítězstvím naše družstvo obsadi-
lo konečné 3. místo a svým sportovním
přístupem a celkovým vystupováním za-
nechalo v Křimici určitě dobrý dojem,
který byl po sportovní stránce navíc
umocněn cenou pro nejlepšího hráče
turnaje, kterým byl vyhlášen Adam Hu-
beňák. 

Celkovým vítězem turnaje se stala do-
mácí Křimice, která ve finále zdolala Ne-
pomuk 2:1. V utkání o 5. místo byli šťast-
nější hráči Anykščiay z Litvy, kteří v pe-
naltovém rozstřelu zvítězili nad polskou

Wislou 4:3 po nerozhodném výsledku
4:4. 

Po celou dobu turnaje sdílel snahu o co
nejlepší sportovní výsledek rovněž mís-
tostarosta obce Ing. Ladislav Foldyna.
Díky jemu a laskavému sponzorskému
porozumění našeho obecního úřadu
jsme rovněž nezůstali pozadu ani po
stránce prezentace naší obce. 

Naši obec reprezentovali:
Marek Košica, Radek Šproch, Martin

Šproch, Petr Grufík, Michal Vicher, Zby-
něk Velart, Radek Štefek, Martin Konvič-
ka, Jan Kosa, Petr Opěla, Jan Chamrád,
Adam Hubeňák, Jan Sasín, vedoucí muž-
stva — Miloslav Matula, trenér — Radek
Matějek.

Foto: na snímku celé družstvo. 
Za FO: Matějek Radek
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Tradiční tenisové
turnaje 

Tenisová sezona 2006 byla zahájena se
zpožděním, které způsobila letošní „La-
dovská“ zima. Poprvé se hrálo 23.
dubna, a to jen na kurtu číslo 2,
protože na kurtu č. 1 jsme poklá-
dali nové umělé lajny. Při napí-
nání lajn nám radou i nářadím
pomohli přátelé z tenisového od-
dílu SOKOLA Hrabová. Vlastní
natažení lajn pak proběhlo 8.
května a krátce na to se začalo
hrát na obou dvorcích.

27. května jsme mohli uskuteč-
nit tenisový turnaj rodinných dvo-
jic, který byl pořádán již po čtvrté
pod názvem FAMILLY OPEN. Tur-
naje se letos zúčastnilo 18 hráčů
a hráček. Bohužel skutečných ro-
dinných dvojic bylo málo a tak
byly sestaveny dvojice i z příchozích zá-
jemců. Soutěžilo se ve třech kategoriích:
čtyřhra mužů, čtyřhra žen a smíšená čtyř-
hra. Ve čtyřhře mužů zvítězili Jaroslav
a Tomáš Janoškovi, čtyřhru žen vyhrály
Lenka Baturná s Danou Mičekovou a ve
smíšené čtyřhře byli překvapivě nejlepší
Simona Návratová a Tomáš Elbel. 

1. července se uskutečnil již 17. ročník
Memoriálu ing. Jaroslava Strakoše ve
čtyřhře mužů nad 35 let a souběžně 3.
ročník Memoriálu Zdeňka Adamovského
ve čtyřhře mužů nad 50 let. Tradiční tur-
naj měl tradiční účastníky i vítěze. V kate-
gorii nad 35 let startovalo 5 dvojic a zvítě-
zili Toř-Huťka z Hrabové nad Kroča S. –

Dubský 6:4, 6:3. V kategorii nad 50 let
opět vyhráli Kunčický – Elbel Č. (Ostrava)
nad bratry Rychlíkovými (Studénka) 6:1,
7:6. Sportovní zápolení bylo urputné,
společenská úroveň velmi dobrá a nedo-
statkem byla snad jen nízká účast hráčů
z pořádajícího oddílu (4).

Tomáš Elbel

Tenis žen a mládeže
Také v roce 2006 proběhly v tenisovém

oddíle TJ SOKOL Hukvaldy turnaje mlá-
deže a žen.

TURNAJ DOROSTENCŮ A ŽÁKŮ
Ve dnech 17. až 18.6. se konal turnaj

mládeže. Turnaj měl tři kategorie: chlap-
ci–dorost, dívky–dorostenky a mladší
žáci. Turnaj byl zahájen již v ranních ho-
dinách a zúčastnili se ho žáci ZŠ v Hu-
kvaldech a členové tenisového kroužku
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při ZŠ v Hukvaldech. Turnaj probíhal za
krásného počasí. Turnaje se zúčastnilo 11
dětí a nejpočetnější kategorií byly doro-
stenky. Hrálo se systémem každý s kaž-
dým s těmito výsledky: V dorostenecké
soutěži zvítězil Nikola Petratur, vítězkou
dorostenek byla Hanka Plesníková
a v mladších žácích Ondřej Elbel. 

LETNÍ TENISOVÁ ŠKOLA MLÁDEŽE
Také letos se pod vedením sl. Mgr. Jitky

Janoškové uskutečnilo týdenní soustře-
dění mládeže. Letos se ho zúčastnilo 9
dětí. Soustředění proběhlo od 10. do 14.
7. během velkých veder. Děti dostaly za-
brat, ale jejich usměvavé tváře na foto-
grafii potvrzují jejich spokojenost — po
skončení soustředění na nich bylo také
znát zlepšení výkonnosti. 

TURNAJ ŽEN VE DVOUHŘE
V sobotu 12. srpna uskutečnily ženy

svou další soutěž, tentokrát ve dvouhře.
V turnaji, který se hrál na jeden vítězný
set systémem každá s každou, zvítězila
Simona Návratová před Danou Mičeko-
vou a Milenou Mifkovičovou. Některá
utkání byla velmi vyrovnaná a mnohdy
rozhodovalo hráčské štěstí. Sympatické
je to, že ženy si celou soutěž organizují
samy a kromě sportovní hodnoty je tur-
naj i společenským a přátelským setká-
ním hráček. 

Ivana Kapsiová

Cyklistický zájezd
ŠUMAVA A NOVOHRADSKÉ HORY

Náš první šestidenní zájezd se uskuteč-
nil od 22. 6. do 27. 6. 2006. S přípravou k za-
jištění se začalo již v zimě. S ubytováním
a autobusem to šlo, největší problém bylo
zajistit vozík pro přepravu 30 kol. Po dlou-
hém shánění jsme se rozhodli zapůjčit pří-
věsný vozík 2 m × 4 m s plachtou, s tím, že
konstrukci na převoz kol si musíme zhoto-
vit sami. S Mirkem Červenkou a Slávkem
Kovalem jsme vymýšleli to nejlepší řešení
k zavěšení kol pro jejich bezpečný převoz.
Pak jen zbývalo zhotovit jednotlivé části,
které budeme schopni den před odjezdem
do vozíku připevnit. Předem připravenou
konstrukci se nám během úterního večera
a středy podařilo nainstalovat na stávající
kostru vozíku. Asi 2 hodiny nás ještě zdrže-
la výměna žárovek a zprovoznění osvětlení
vozíku s autobusem. 

Rychalští hasiči nám po dobu přípravy
uvolnili hasičskou zbrojnici, kde byla zá-
roveň v bezpečí uschována naložená kola
přes noc před odjezdem. Za tuto pomoc
jim moc děkujeme. 

Ve čtvrtek ráno šlo vše podle plánu. Za-
pojili jsme vozík a s mírnou obavou
o naše kola, vyjíždíme. Po několika hodi-
nách jízdy, při krátké zastávce jsme se uji-
stili, že konstrukce i kola jsou v pořádku,

TURNAJ VE ČTYŘHŘE ŽEN
Turnaj se uskutečnil ve středu 5. 7. 2006

za účasti žen, které mají o tenis dlouho-
dobý zájem a v tenisovém oddíle vytvoři-
ly vlastní neprofesionální skupinu tenis-
tek. Turnaj probíhal za slunného dne, ale
byl limitován tím, že večer probíhal kon-
cert známé brněnské skupiny Javory, kte-
rého se hráčky chtěly zúčastnit. V turnaji
čtyřher ze čtyř dvojic zvítězily Pavla Ko-
valová a Ivana Kapsiová, které tímto ví-
tězstvím obhájily prvenství z loňského
roku. 



rrrrHukvaldsk˘ obãasník 26
žádné vizuální závady na uchycení ne-
jsou patrné. Uklidněni pokračujeme
v jízdě do Železné Rudy. Na parkovišti se
všichni zapojili do vykládání kol a jejich
zprovoznění. Byli jsme překvapení
s jakou rychlostí se vše zvládlo. Do hodi-
ny jsme připraveni na trasu dnešního pu-
tování, a to: Černé jezero — Železná Ruda
— odtud nás čekalo 8 km stoupání na
Hůrku. Pak pokračujeme přes Vysoké
lávky — Prášily — Staré Srní, kde máme
zajištěné ubytování v chatě FORWARD.
Během dalších dvou dní jsme navštívili
tato místa: Čeňkova pila, Rejštejn, Kaš-
perské Hory, hrad Kašperk, Churáňov, Fi-
lipová huť, Modrava, Poledník, Javoří
pila, pramen Vltavy, Kvilda, Horská Kvil-
da, Modrava, Antýgl a řeka Vydra. Počasí
nám přálo a všichni účastníci byli nadše-
ni s úpravou cyklistických tras a krásou
Šumavské přírody.

Čtvrtý den byl přejezd autobusem do
Novohradských Hor. Ráno jsme začali na-
kládat kola, po hodině zjišťujeme, že
máme o několik kol více. Nedopatřením
jsme přibrali i kola cizích hostů. Jedno kolo
bylo dokonce hned v první řadě ve vozíku.

Do krátké úvaze a demontáži předního
kola se nám ho podařilo vytáhnout ze zá-
věsu a vrátit. Následné nakládání kol pro-
běhlo bez problémů. Cestou byla napláno-
vána zastávka na nejvyšší hoře Blanského
lesa — Kleť 1088 m s nejstarší rozhlednou
v Čechách. Závěr dne věnujeme prohlídce
Českého Krumlova. V podvečer jsme doje-
li po úzké několikakilometrové lesní cestě
do autokempu Veveří u Nových Hradů,
kde máme ubytováni v chatkách. Pondělní
trasa vedla na Dobrou Vodu, Hojnou Vodu,
s vyjížďkou na Kraví horu, Zofín, Červené
údolí, Horní Stropnice, Cukštejn, Terčino
údolí a přes Nové Hrady do kempu Veve-
ří.Poslední den zájezdu jsme díky bouřky
a vytrvalému dešti zrušili plánovaný do-
jezd do Třeboně. Po naložení kol a společ-
ném fotografování vyjíždíme do města au-
tobusem a po dvouhodinovém putování
po Třeboni odjíždíme domů. Zde nás ještě
čekalo vyložení kol a demontáž zhotove-
ných držáků.

Náš první cyklistický zájezd se vydařil
a všichni účastníci byli s jeho průběhem
spokojení a těší se na další zájezd.

Jiří Strakoš 
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ROZPIS UTKÁNÍ OP MUŽI 2006—2007 PODZIM

Kolo Datum Hodina Den Utkání
2 19. 18. 2006 16.30 So Ostravice – Hukvaldy
3 26. 18. 2006 16.30 So Hukvaldy – Písek
4 12. 19. 2006 16.30 So Řepiště – Hukvaldy
5 19. 19. 2006 16.30 So Hukvaldy – Nošovice
6 16. 19. 2006 16.00 So Hnojník – Hukvaldy
7 23. 19. 2006 16.00 So Hukvaldy – Bukovec
1 28. 19. 2006 16.00 Čt Hukvaldy – Palkovice
8 30. 19. 2006 15.30 So Staříč – Hukvaldy
9 17. 10. 2006 15.30 So Hukvaldy – Baška

10 14. 10. 2006 15.00 So Václavovice – Hukvaldy
11 21. 10. 2006 14.30 So Hukvaldy – Chlebovice 
12 28. 10. 2006 13.30 So Hukvaldy – Frýdlant n. O. 
13 14. 11. 2006 13.30 So Dobratice – Hukvaldy 

ROZPIS UTKÁNÍ OS „A“ DOROST 2006—2007 PODZIM

Kolo Datum Hodina Den Utkání
3 26. 18. 2006 14.00 So Hukvaldy – Janovice
4 12. 19. 2006 14.00 So Ostravice – Hukvaldy
5 19. 19. 2006 14.00 So Hukvaldy – Čeladná
6 16. 19. 2006 13.30 So Fryčovice – Hukvaldy 
7 23. 19. 2006 13.30 So Hukvaldy – Metylovice
8 11. 10. 2006 10.00 Ne Staříč „B“ – Hukvaldy 
9 17. 10. 2006 13.00 So Hukvaldy – Pržno
1 14. 10. 2006 12.30 So Václavovice – Hukvaldy
2 21. 10. 2006 12.00 So Řepiště – Hukvaldy

ROZPIS UTKÁNÍ OS ŽÁCI SKUPINA „F“ 2006—2007 PODZIM

Kolo Datum Hodina Den Utkání
1 26. 18. 2006 10.45 So Dobrá „B“ – Hukvaldy
2 12. 19. 2006 12.15 So Raškovice – Hukvaldy
3 19. 19. 2006 9.30 So Hukvaldy – Palkovice
4 17. 19. 2006 14.00 Ne Metylovice – Hukvaldy 
5 23. 19. 2006 9.30 So Hukvaldy – Frýdlant n. O.
6 30. 19. 2006 9.30 So Hukvaldy – Dobrá „B“ 
7 17. 10. 2006 9.30 So Hukvaldy – Raškovice 
8 14. 10. 2006 9.30 So Palkovice – Hukvaldy
9 21. 10. 2006 9.30 So Hukvaldy – Metylovice 

10 28. 10. 2006 10.45 So Frýdlant n. O. – Hukvaldy
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Krajské kolo
v požárním sportu

Dne 19. 8. 2006 se v Krnově konalo kraj-
ské kolo v požárním sportu. Naše druž-
stva žen i mužů na něm reprezentovala
okres Frýdek–Místek po zaslouženém ví-
tězství v okresním kole. Všechno to zača-
lo ráno v 5.00, kdy byl sraz v Rychalticích
u hasičárny. Na tento sraz se mohl dosta-
vit kdokoliv z obyvatelů naší obce, kdo
měl alespoň malý zájem shlédnout tento
boj, kterého se zúčastnilo 7 družstev žen
i mužů z celého Moravskoslezského kraje
nebo ten, kdo měl snahu podpořit naše
družstva a vyburcovat je k lepším výko-
nům. Odjezd byl asi kolem půl šesté
a cesta trvala něco přes hodinu. Po pří-
jezdu na atletický stadion v Krnově se
naši fanoušci usadili na tribuně a ti, co
byli pověření závodit, se vydali na atletic-
ký ovál, aby se mohli rozcvičit a vyzkou-
šet trať a překážky. Po slavnostním nástu-
pu a zahájení soutěže se velmi přiblížil
start jednotlivých disciplín. Závodníci
očividně znervózněli a každý se začal při-
pravovat na svůj pokus v první disciplíně,
běhu na 100 m s překážkami. Z našich
žen šla jako první na start s pořadovým
číslem 1 Eva Habrnálová, která se s vý-
sledným časem 20,03 sekundy umístila
celkově druhá. V kategorii mužů se nejlé-
pe z našich dařilo Pavlovi Krpcovi a velmi
slušného výsledku dosáhl taky Michal
Čajánek. Ovšem dalším našim závodní-
kům se v této disciplíně zas až tak neda-
řilo. Družstvo žen bylo po první disciplí-
ně na průběžném 5. místě a muži figuro-
vali na stejné pozici jako ženy. Další dis-
ciplína nesla název štafeta 4×100 m.
V této disciplíně naše ženy zaběhly 3. nej-
lepší čas, muži obsadili ve štafetě 5. pozi-
ci. Poslední disciplínou toho nabitého
dne byl požární útok. Pro její úspěšné do-
končení se muselo do terčů nastříkat 10
litrů vody. Naše ženy měly startovní číslo
1, při jejich pokusu se časomíra zastavila

na krásném čase 26,79 sekundy, čímž na-
sadily laťku hodně vysoko. Jak se později
ukázalo, žádné z dalších ženských druž-
stev nebylo schopno dosáhnout lepšího
času, tudíž ženy z Rychaltic požární útok
vyhrály a po celkovém součtu výsledků
jednotlivých disciplín se umístily na pěk-
ném 4. místě. Naši muži dosáhli v požár-
ním útoku slabšího času 39,32 sekundy,
se kterým se umístili na 4. místě a v cel-
kovém pořadí skončili 5. Po tomto hezky
stráveném dnu jsme se opět autobusem
vydali k naším domovům.

Text: Lenka Rožnovská, SDH Rychaltice
Autor fotografií: Libor Král
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Kalendárium
(Chytání generála Klapky)
Před 140 lety probíhala známá prusko-

rakouská válka. Jedna událost, která s ní
souvisela, jak o tom píše v obecní kronice
starosta Smolík, se dotkla i naší obce. Až
na Hukvaldy pronikly zprávy o řádění
pruských vojsk — v Bohumíně, Ostravě.
Skutečně od Ostravy i od Místku jezdilo
mnoho vozů přes naši ves do Frenštátu,
snad i do Rožnova. Hukvaldští úředníci
nechali prý zazdít vé kufry s cennostmi
na starém hradě. Také občané, pokud
měli stříbrné mince, zakopali je. Branci
se museli dostavit k odvodu, hodně jich
bylo odvedeno. V červenci se první Pru-
šáci objevili v Rychalticích. 

V neděli 5. srpna byly hukvaldské škol-
ní děti na výletě na hradě a kolem šesté
hodiny se vracely. V tu dobu bylo vidět na
hornosklenovských polích jezdecké voj-
sko, které se rozjíždělo na všechny strany.
Zároveň na cestě od Mniší ujížděla bryč-
ka s jedním párem koní ve velkém kvaltu
do Drážek. V bryčce seděl pouze jeden
člověk, jednou rukou řídil koně, v druhé
měl revolver, ze kterého dvakrát na Hu-
kvaldech vystřelil. V Drážkách se obrátil
na cestu do Dolního Sklenova. Znovu prý
vystřelil u Zeleného rybníka a pak mu re-
volver vypadl z ruky. Děti, jdoucí z hradu,
při střelbě začaly velmi křičet, až zburco-
valy i dolnosklenovské občany. Také se
objevila posila z Rychaltic s cepy a vidle-
mi a též Hukvaldští s kosami. Muž v bryč-
ce dojel k okresní silnici, po té chtěl po-
kračovat v jízdě. Oháněl se šavlí. U čísla
15 (Fojtíkovi) však narazil na odpor. Vác-
lav Holub (pravděpodobně z čísla 17),
zkušený to furman, zarazil koně. Muž se
bránil šavlí, ta mu upadla mezi koně, ni-
koho nezranila. Proto vyskočil z povozu,
za plot u Františka Kološe (tehdy na čísle
15) hodil plášť a sám skočil naproti do
potoka a na zahradu Josefa Marka (čís.

39) odhodil balík spisů. V útěku se mu
snažil zabránit výměnkář Jiřík Strakoš,
ale to již dobíhali huláni a utíkajícího
muže chytli. Muž byl oblečen po vojen-
sku — oblek byl barvy modré s červenými
šňůrami, čapku již neměl. Huláni na sro-
cený dav občanů volali: „Nebojte se, my
jsme vaši!“ Občané viděl odhozený plášť
a začali ho prohledávat. Našli v něm 60
tisíc zlatých v bankovkách. Vojáci, kteří
obklopili utíkajícího, zkoumali vak, který
měl sebou. Při akci byl desátníkem od
hulánů zraněn Mikuláš Hrček (snad byl
z čísla 31). 

Huláni zajatce odvezli do Místku, skle-
novským neřekli, koho to vlastně zadrže-
li. Všeobecně se soudilo, že to byl Klapka.
Za několik dní se však dověděli, že to byl
Klapkův adjutant hrabě Scher Thosz,
který spolu s generálem utíkal s vojen-
skou pokladnou. Klapka z bryčky utekl.
Adjutant si ve Vlčovicích spletl cestu
a namísto do Příbora dal se směrem na
Hukvaldy. 

Za několik dní byl Václav Holub povo-
lán na c.k. okresní hejtmanství, kde byl za
svůj čin pochválen a odměněn 100 zlatý-
mi. Také vojáci, kteří odevzdali adjutan-
tovu zbraň i spisy a také peníze, obdrželi
odměnu.

Kronikář dále píše, že za několik dnů
po té události byli do obce nastěhováni
rakouští huláni. Občanům bylo přikázá-
no účastnit se hledání Klapkovců v „zad-
ních horách“. Byli vyzbrojeni pouze hole-
mi, vedl je představený obce Augustin
Matula (sedlák z č. 29 v Dolním Skleno-
vě). Nesli si sebou zásoby jídla i kořalky
a tabáku. Naši byli přiděleni k oddílu,
který měl prohledat horu Smrk. Spustila
se mlha, takže vůbec nevěděli, kde jsou
a byli nuceni přes noc tábořit v lese. Žád-
ného Klapkovce neviděli. Pochytané
Klapkovy vojáky vodili přes Sklenov. Byli
ve zuboženém stavu, vysíleni hladem,
u našich občanů dostali najíst, ani dů-
stojníci prý se neštítili prostého pokrmu
— brambor se zelím. 

Tolik tedy podle kroniky. Když jsem
tento příběh již pokolikáté četla, opět
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jsem si kladla otázku, zda se jednalo o au-
tentické osoby. Ty sklenovské nepochyb-
ně. Co však ostatní? Hledala jsem v en-
cyklopedii, tam jsem se v souvislosti
s pruskou rakouskou válkou s pojmem
generál Klapka nesetkala. Pokoušela
jsem se najít nějaké informace na inter-
netových stránkách. Ani tam jsem zprvu
neuspěla. Na jedné doméně jsem však
využila kontaktu a požádala o informace.
Měla jsem štěstí. V podstatě obratem mi
pán odpověděl, že nedostatek podrob-
ností, které jsem v žádosti uvedla, mu ne-
dovolí tuto postavu blíže určit. Poslala
jsem tedy fotokopie stránek z kroniky a to
pomohlo. Následující zpráva zněla:
„Bude se jednat o György Klapku (1820—
1892). Bojovník za maďarskou nezávis-
lost, který po revoluci 1848 žil dlouho
v emigraci. V roce 1866 na sebe oblékl
pruskou uniformu generál-majora
a v pruském Slezsku organizoval maďar-
ské legie. Ve válečném čase r. 1866 se do-

stává na naše území. Po bitvě u Hradce
Králové se naše armáda stahuje k Olo-
mouci a do Slezska. Dále pak už vypráví
Vaše kronika příběh, kdy místní občané
s hulány honí Klapkovce s pokladnou
který utíká před přesilou. Jméno adjutan-
ta (pobočníka) je také maďarského půvo-
du. Uváděná barva uniformy je bez po-
chyb pruská. Generál Klapka skutečně
uprchl a po uherském vyrovnání r. 1867 se
vrací do vlasti. Toť vše co jsem vypátral.“

Ve spolupráci s panem Michalem Luk-
šíkem z Brna se vám dostává možná kou-
sek naší historie. Hlavně však díky naše-
mu prvému kronikáři, který tuto událost
tak podrobně podle vyprávění pamětní-
ků zapsal. 

A ještě něco. Když hukvaldský čtenář-
sko-pěvecký spolek oslavoval 65. výročí
svého založení, v hukvaldské oboře chy-
tání generála Klapky jeho členové před-
váděli.

Karla Klečková

Křestní jména
v červencovém
a srpnovém kalendáři

Červenec
Jaroslava — 1. červenec — jméno slo-

vanského původu, ženská podoba muž-
ského jména Jaroslav, to je „slavný silou,
bujností, slavící jaro“.

Patricie — 2. červenec — variantou je
Patrika, jméno latinského původu, žen-
ská podoba ke jménu Patrik, Patricius, to
je „patricijský, urozený, šlechtický; mající
otce“. Za českou podobu se někdy uvádě-
lo jméno Vlasta, popřípadě Vlastimila.

Radomír — 3. červenec — variantou je
Radimír, jméno slovanského původu, lze
je nejspíše vyložit jako „ten, kdo má rád
mír (ve smyslu svět), popř. slavný radostí.
Má nejrůznější domácké podoby.

Prokop — 4. červenec — jméno řecké-
ho původu, vykládá se jako „cestu razící;
průkopník“, přeneseně „zdárný, prospí-
vající“ nebo jako „připravený k boji; po-
hotový“. 

Cyril — 5. červenec — jméno řeckého
původu, vykládá se jako „pán, popř.
pánův. Někteří původ odvozují z perštiny
s významem „slunce“. Jeden z věrozvěs-
tů.

Metoděj — 5. červenec — jméno řec-
kého původu, lze jej vyložit jako „zkou-
mání, bádání. poznání“ (odtud metoda,
metodický). Druhý věrozvěst.

Bohuslava — 7. červenec — jméno slo-
vanského původu, ženská podoba ke
jménu Bohuslav, což znamená „bohu
budiž sláva“. Dříve se užívala varianta
Božislava.

Nora — 8. červenec — severského pů-
vodu, pravděpodobně zkrácené jméno
Eleonora, to je „bůh je mé světlo“ nebo



rrrrHukvaldsk˘ obãasník 31
„milosrdenství“, nebo také zkrácena Ho-
nora, což je „čest“.

Drahoslava — 9. červenec — jméno
slovanského původu, ženská podoba
mužského jména Drahoslav, což zname-
ná „drahý, komu je drahá sláva, slavný
drahostí“

Libuše — 10. červenec — staročeské
jméno, jeho základem je slovanské ljubov
— milovat, milý, znamená tedy „milova-
ná, milá, líbezná“. V ruštině Ljubov, pol-
sky Libusza, německy Libussa.

Olga — 11. červenec — jméno urské
severského původu, ženská podoba ke
jménu Oleg, který se vykládá jako „svatý,
zdravý“. za českou podobu se někdy po-
važovala Svatava, přejatou cizí podobou
je Helga.

Bořek — 12. červenec — variantou je
Borek, české jméno, zkrácenina jména Bo-
řivoj, Bořislav, lze je vyložit jako „bojovník,
bojující vojín“. Vyskytují se u něj různé
domácké podoby — Bořa, Bořan, Bořík.

Markéta — 13. červenec — jméno roz-
šířené prostřednictvím latiny, pravděpo-
dobně orientálního původu (nejspíše
iránský), znamená „perla. Vyskytuje se
i v jiných jazycích — Margareta, Margue-
rite, Margit, Małgorzata.

Karolína — 14. červenec — z latiny
přejaté jméno německého původu, vlast-
ně latinské ženské přídavné jméno ke Ca-
rolus, to je „muž, chlap“.

Jindřich — 15. červenec — jméno ně-
meckého původu (z německého Heime-
rich), znamená „pán, vládce domu, otči-
ny“ Jinou variantou je Hynek. Užívají se
domácké podoby. V němčině Heinrich,
španělsky Enrique, italsky Enrico, polsky
Henryk.

Luboš — 16. červenec — původem do-
mácká podoba jména Lubomír nebo Lu-
boslav, to je „mírumilovný“.

Martina — 17. červenec — jméno la-
tinského původu, ženská podoba muž-
ského jména Martin, to je „Martův, za-
svěcený bohu Martovi“, přeneseně „bo-
jovný“ — odvozeno od Mars — bůh války.

Drahomíra — 18. červenec — jméno
slovanského původu, ženská podoba

jména Drahomír, to je „komu je drahý
mír“.

Čeněk — 19. červenec — jeho zákla-
dem je osamostatnělá italská výslovnost
domácké podoby Vincenzo (Vinčenzo),
to je „vítězný“. Obdobou je Vincent
a také Vítězslav

Ilja — 20. červenec — ruské jméno
hebrejského původu, znamená „můj pán
je bůh“. Neslovanské národy užívají pů-
vodnější podobu Eliáš.

Vítězslav — 21. červenec — novější
české jméno slovanského původu, ná-
hrada za starší Vitoslav, to je „slavný síd-
lem, mocí“, správněji „slavící vítězství,
slavný vítěz“. Považuje se za obdobu Vik-
tor. 

Magdaléna — 22. červenec — jméno
hebrejského původu, znamená „pochá-
zející z Magdaly (kdysi město na břehu
Genezaretského jezera), původní aramej-
ské slovo magdala znamená „věž“.

Libor — 23. červenec — jméno latin-
ského původu a nejasného významu.
Spojuje se se jménem Lubor, to je „libý, lí-
bezný“

Kristýna — 24. července — variantou
je Kristiána, také staročeská Křišťana,
jméno řeckého původu, ženská podoba
jména Kristián, znamená „křesťanka“.
Má různé domácké podoby a vyskytuje
se i v jiných jazycích.

Jakub — 25. červenec — obvykle se od-
vozuje z hebrejštiny a nejčastěji se vykládá
jako „ten, kdo se drží za patu“, přeneseně
„druhorozený“. Nejčastější domácká po-
doba je Kuba, Kubík. Ve francouzštině je to
Jaques, anglicky Jacob, James, italsky Gia-
como, španělsky Diega, rusky Jakov.

Anna — 26. červenec — jméno hebrej-
ského původu, znamená „milostná, mi-
lostiplná“, přeneseně „líbezná, milá“.
Existuje v mnoha domáckých podobách:
Anča, Andula, Nána, Nanda, Nanynka,
Anuška atd.

Věroslav — 27. červenec — jméno má
slovanský původ, jeho staročeskou podo-
bou byl Věřislav. Lze jej vyložit jako „sla-
vící víru“. Považuje se českou obdobu la-
tinského Fidelius.
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Viktor — 28. červenec — variantou je

Viktorín, jméno latinského původu, zna-
mená „vítěz“. Za českou podobu se pova-
žuje Vítězslav.

Marta — 29. červenec — jméno ara-
mejského původu, znamená „paní
domu, hospodyně“, přeneseně „pečlivá“.
Patří k rozšířeným jménům

Bořivoj — 30. červenec — jméno slo-
vanského původu, lze vyložit jako „boju-
jící vojín, bojovník (bořiti znamenalo bo-
jovati, přemáhati).

Ignác — 31. červenec — jméno latin-
ského původu a nejasného významu,
nejčastěji se vykládá jako „oheň, ohňový,
rozpálený“, přeneseně „horlivý“, popří-
padě „později zrozený“. Domácká podo-
ba je například Nácek, za českou obdobu
je považováno jméno Hynek.

Srpen:
Oskar — 1. srpen — starogermánské

jméno, vykládá se jako „boží kopí; oštěp
boží“

Gustav — 2 srpen — jméno švédského
původu, vykládá se jako „opora Gótů“.
Užívá se též jako domácká podoba latin-
ského jména Augustýn. Existuje i v jiných
jazycích.

Miluše — 3. srpen — staročeskou vari-
antou je Milota, české jméno původem
patrně osamostatnělá domácká podoba
jména Miloslava. možná bylo samostat-
ně vytvořeno ze slova milý. Lze jej vyklá-
dat jako „milá, milovaná“. Soudí se, že by
to mohla být česká obdoba jména Aman-
ta, Amáda.

Dominik — 4. srpen — jméno latinské-
ho původu, znamená „pánův“. Anglicky
Dominic, francouzsky Dominique, ital-
sky Domenico, španělsky Domingo.

Kristián — 5. srpen — počeštěně Křiš-
ťan, jméno řeckého původu, znamená
„křesťan, Kristu zasvěcený“. Anglicky
Christian, častěji Chris, italsky Cristiano,
švédsky Kristen.

Oldřiška — 6. srpen — ženská podoba
mužského jména Oldřich, což je česká
podoba starogermánského jména Uodal-
rich, to je „vládce dědičným statkem“;

domácky Ola, Oluna, Olunka, Oluše. Va-
riantou je Ulrika.

Lada — 7. srpen — novější poetické
jméno slovanského původu (jmenovala
se tak slovanská bohyně krásy, lásky
a manželství), ve staročeštině lada zna-
menalo „panna, dívka“. Někdy se toto
jména vykládá jako „ladná, milá, milova-
ná“

Soběslav — 8. srpen — jméno slovan-
ského původu, lze je vyložit jako „(sám)
sobě slavný; mající svou slávu. Někdy se
považuje za obdobu řeckého jména Au-
tonom, to je „svůj vlastní zákonodárce“

Roman — 9. srpen — jméno latinské-
ho původu , znamená „římský, Říman“.
Vyskytuje se v domáckých podobách
i v cizích jazycích.

Vavřinec — 10. srpen — jméno latin-
ského původu, znamená „laurentský
(z města Laurenta); původní význam zá-
kladového slova laurus je „vavřín, vavří-
nem ověnčený“. V angličtině se užívá
Laurence, Lawrence, německy Laurenti-
us nebo Lorenz, španělsky Lorenzo.

Zuzana — 11. srpen — jméno hebrej-
ského původu — z hebrejského šónanná,
což znamená „lilie“. Domácky Zuzka,
Zuza, Zuzička, německy Susann, anglicky
Susan nebo Susannah, maďarsky Zsuz-
sanna.

Klára — 12. srpen — přejatá varianta
Klarisa, je jméno latinského původu a vy-
kládá se jako „jasná, světlá, slavná“. Ob-
dobou jsou jména Lucie, Roxana, Světla-
na.

Alena — 13. srpen — jméno nejasného
původu i významu. Považuje se za zkrá-
ceninu jména Magdaléna nebo by to
mohla být odvozenina od řeckého jména
Helena, což značí „světlo, pochodeň.

Alan — 14. srpen — jméno keltského
původu a nejasného významu. Někdy se
vykládá jako „soulad, svornost“. Vyskytu-
je se i v jiných jazycích.

Hana — 15. srpen — jméno hebrejské-
ho původu, které vzniklo ze stejného zá-
kladu channáh jako Anna, znamená „mi-
lostiplná, milostná“, popřípadě „líbezná,
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něžná“. V němčině se hodnotí jako zkrá-
cené jméno Johanna.

Jáchym — 16. srpen — jméno hebrej-
ského původu, znamená „bohem vyvý-
šen, vztyčen“. V němčině, angličtině,
francouzštině Joachim, italsky Gioacchi-
no, španělsky Joaquin.

Petra — 17. srpen — variantami jsou
Petruše, Petrana, jméno řeckého původu,
ženská podoba ke jménu Petr, což značí
„skála, skálopevný“

Helena — 18. srpen — jméno řeckého
původu, znamená „světlo, pochodeň.
Domácká podoba jejHela, Helča, Heluš-
ka, Helička a další.

Ludvík — 19. srpen — jméno germán-
ského původu, znamená „slavný bojov-
ník; proslavený v boji“. Domácká podoba
je Ludva, Luďa. Slovensky Ľudovít, špa-
nělsky Luis.

Bernard — 20. srpen — jméno němec-
kého původu, lze je vyložit jako „silný
jako medvěd“. U nás bylo užíváno ve
starší generaci.

Johana — 21. srpen — z němčiny pře-
vzatá podoba jména Jana.

Bohuslav — 22. srpen — variantou je
Božislav. Je to jméno slovanského půvo-
du, znamená „budiž bohu sláva“. Do-
mácká podoba je Bohouš, Bohoušek,
Boža, Božek, také Sláva, Slávek.

Sandra — 23. srpen — z italštiny rozší-
řená domácká podoba jména původně
řeckého jména Alexandra, to je „ochran-
kyně mužů“.

Bartoloměj — 24. srpen — biblické
jméno aramejského původu, znamená
„syn věštby, předpovědi; útěchy“. U nás
se vyskytuje málo.

Radim — 25. srpen — jméno slovan-
ského původu odvozené buď přímo ze
základu rad- nebo je považováno za zkrá-
ceninu jména Radimír, to je „ten, kdo má
rád mír“, případně „radostný, radující
se“. Domácky Raďa, Radík, Radek.

Luděk — 26. srpen — původem do-
mácká podoba germánského jména Lud-
vík, to je „slavný válečník; proslavený
v boji“. Slovenskou obdobou je Ľudomír,
Ľudovít.

Otakar — 27. srpen — jméno němec-
kého původu, znamená „majetek střeží-
cí“. Domácky Ota, Otík, Otakárek.

Augustýn — 28. srpen — jméno latin-
ského původu, znamená „majestátný,
vznešený“, případně „Augustovi náležejí-
cí“. Variantou je jméno August.

Evelina — 29. srpen — počeštěná po-
doba jména keltského původu s význa-
mem „radost“, popřípadě „světlo“. vy-
skytuje se v mnoha jazycích.

Vladěna — 30. srpna — jméno slovan-
ského původu, opatrně vzniklo zkráce-
ním jmén začínajícíc Vlad- (Vladimíra,
Vladislava). Lze je vyložit jako „ta, která
vládne, vládkyně“.

Pavlína — 31. srpna — je variantou
Pavla, jméno latinského původu, ženská
podoba mužského jména Pavel, co se vy-
kládá jako „malý“, přeneseně „skromný,
nepatrný“. Má mnoho domáckých
podob.

Marta Sobotíková, matrikářka

O Madagaskaru
Jednou ze zemí, která mne již odedáv-

na lákala, je Madagaskar. Letos se naskyt-
la možnost jej navštívit. Na Madagaskar
se nedá letět přímo. Já jsem cestovala
přes Paříž. Cesta z Paříže trvá zhruba 10
hodin. Časový posun je pouze 1 hodina,
což je příjemné, člověk se rychle přizpů-
sobí, ale zato svítá už v 5 ráno a 18.30 už
je úplná tma. Madagaskar je pro nás exo-
tická země. Během 14 dnů se samozřej-
mě nedá vidět celý, protože je to čtvrtý
největší ostrov na světě. Já jsem viděla vý-
chodní i západní pobřeží. Cestu jsme za-
čali přesunem z hlavního města Antana-
nariva k řece Tsiribině, která teče na zá-
padní pobřeží. Nejběžnějším cestovním
prostředkem jsou zde taxibrousy — asi 18
místné mikrobusy. Na nádraží jich stojí
spousty a jedou do různých míst. Neexis-
tuje žádný jízdní řád, ale čeká se prostě,
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až je mikrobus plný, a pak se jede. Mezi-
tím si můžete od pouličních prodavačů
nakoupit všechno možné. Takto jsme se
přesunovali několikrát. Cesty na Mada-
gaskaru nejsou ale nic moc, a tak na větší
vzdálenosti je lepší využít leteckou do-
pravu. Zavazadla se naloží na střechu
a připoutají provazy. 

Madagaskar byl do roku 1958 francouz-
skou kolonií, proto je běžnější domlouvat
se francouzsky než anglicky. Při plánová-
ní naší cesty jsme se dočetli o plavbě po
řece Tsiribině. Rozhodli jsme se pro tří-
denní plavbu pirogou po této řece. Piroga
je kanoe vydlabaná do kmene stromu, do
které se naloží vše potřebné pro cestu. Pi-
rogu jsme si pronajali i s průvodcem.
V místě, odkud jsme vyplouvali, byla řeka
plytká a i když byla široká, dala se přebro-
dit z jedné strany na druhou. Převážně
jsme pluli opuštěnou krajinou, jen občas
míjeli domorodé vesnice. Řeka byla le-
mována listnatými stromy, mnohé z nich
jsem viděla poprvé v životě, například
mangovníky vysoké jako naše kaštany
obsypané sladkými plody. Jednou jsme
viděli lemuří rodinku popásat se na stro-
mech. Jinak se na řece Tsiribině vyskyto-
valo mnoho druhů různých ptáků. Při zá-
padu slunce jsme přistáli u písčitého
břehu a naši průvodci nám postavili stan,
rozdělali oheň pod železným kotlíkem,
který také vezli sebou. Zatímco připravo-
vali večeři, natáhli jsme se do ještě teplé-
ho písku a pozorovali jižní oblohu, byl to
nezapomenutelný zážitek. Byli jsme
vzdáleni od jakékoliv civilizace, obloha se
zdála velice blízko a zářila tisíci hvězd.
Poprvé jsem viděla Jižní kříž. Druhý den
naší plavby jsme se zastavili u vodopádů,
které byly na přítoku Tsiribiny. Bylo to ve-
lice vítané osvěžení. Celá plavba trvala 3
dny. Třetího dne odpoledne jsme přistáli
u břehu a tam už na nás čekaly povozy ta-
žené zebu (buvol s hrbem za hlavou) —
odvážně jsme se usadili na naše zavaza-
dla naložená do vozu a absolvovali zhru-
ba 3 km cestu na ubytování. Byly to jed-
noduché bungalovy s velkou postelí pod

moskytiérou, osvětlení bylo svíčkou.
Druhého dne jsme byli džípem odvezeni
do města Morondava na západním po-
břeží. Nedaleko od tohoto města se na-
chází známá baobabová cesta. Tyto stro-
my jsou jedním ze symbolů Madagaska-
ru. Těšili jsme se, že se vykoupeme v In-
dickém oceánu, trochu jsme se zklamali,
protože byly obrovské vlny, a tak, i když
byl oceán teplý, plavat se nedalo. Jedním
z cílů naší cesty byla také návštěva národ-
ního parku a pozorování inder. Indry jsou
lemuři, kteří žijí pouze na Madagaskaru
a pouze ve volné přírodě, v zajetí se ne-
dají chovat. Nedaleko města Moromanga
je národní park, ve kterém žijí tato krásná
zvířata. Vstup do parku je pouze s prů-
vodcem. Ten vás dovede na místo, kde se
ve vrcholcích stromů krmí lemuří rodin-
ka, kterou obvykle tvoří samec, samice
a jedno nebo dvě mláďata. Z Moromangy
jsme se přesunuli taxibrousem na vý-
chodní pobřeží do Toamasiny. Toto
město si zachovalo zbytky půvabů býva-
lého koloniálního přístavu. Dlouhé pláže
byly skoro prázdné. Během naší cesty
jsme potkali jen málo turistů. V Toamasi-
ně byl pěkný trh, kde se prodávalo koře-
ní: vanilka, různé druhy pepře, skořice…
A pak už následovala návštěva hlavního
města Madagaskaru Antananariva. Leží
uprostřed ostrova v nadmořské výšce
1300 metrů, večer tady bylo docela
chladno. Během prohlídky města jsme se
dostali k prezidentskému paláci. Překva-
pilo nás, když nám čestná stráž nedovoli-
la focení a natáčení této budovy. Kousek
od paláce, na břehu jezera byla ulička ho-
ličů s více než dvěma sty stánků. Že by
všichni antananarivští muži museli cho-
dit pouze sem? Další zvláštností bylo, že
se obrovský trh se suvenýry nachází snad
deset kilometrů za městem a díky tomu
tady bylo mnohokrát více prodejců než
nakupujících. Tak jako všude na Mada-
gaskaru i zde se musí smlouvat. Nakoupi-
li jsme tady poslední dárky a pomalu se
začali s tímto africkým ostrovem loučit.

Šárka Polochová
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Pozvánka na výstavu
Na této výstavě můžete shlédnout portréty paní Livie Klausové, Miss Evropy Moni-

ky Žídkové, šéfdirigenta ostravské filharmonie Theodora Kucharze, amerického virtu-
ose — houslistu Jamese Buswela a další.

Některé z těchto osobností a jiné ztvárnil v sochách Antonín Kroča junior, který na
této výstavě též představí své dílo.

Uzávěrka 5. čísla Hukvaldského občasníku bude 24. října srpna 2006. Do doby uzá-
věrky nám prosím zasílejte své příspěvky, a to buď na Obecní úřad Hukvaldy, které-
koliv člence redakční rady nebo na e-mail karlakl@quick.cz. 

K volbám do zastupitelstva obce bude vydán Hukvaldský občasník Speciál. Jeho
uzávěrka bude 22. září a každá volební strana nebo uskupení budou mít možnost pre-
zentovat se 2 stránkami strojopisu nebo textu z počítače formátu A4.
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